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Bâlciul pe care îl fac unele organizații 
neguvernamentale (ONG), atunci când 
este vorba de orgamisme modificate 
genetic (OMG), a avut drept rezultat com-
promiterea alimentelor obținute pe baza 
biotehnologiilor, în ochii opiniei puiblice.

Iată că, nu numai la noi în țară, ci și în țări 
foarte dezvoltate, cum este Marea Britanie, 
presa a început să ia poziție împotriva 
ignoranței, chiar a prostiei propovăduite 
drept știință.

Marc Gunther, confratele nostru în ale 
scrisului, a publicat în ediția online din 
16 iulie a prestigiosului cotidian „The 
Guardian“, un articol în care explică meca-
nismele dezinformării în masă și răul făcut 
cercetării, fermierilor și, în ultimă instanță, 
alimentației sănătoase.

În opinia sa, ONG nonprofit sunt de obi-
cei considerate de încredere, mai ales în 
comparație cu corporațiile și guvernele. 
Însă, atunci când vine vorba de alimentele 
modificate genetic, aceste organizații nu 
spun întotdeauna adevărul.

Redăm mai jos, aproape integral, articolul 
domniei sale, intitulat „De ce ONG nu pot fi 
de încredere, când e vorba de OMG“.

Conform unui sondaj Gallup, 48% din-
tre oameni cred că alimentele produse 
cu ajutorul ingineriei genetice reprezintă 
un pericol grav de sănătate, în ciuda asi-
gurărilor de la corporații, autorități de 
reglementare de stat și oameni de știință, 
care susțin că OMG aflate în prezent pe 
piață sunt sigure și, într-adevăr, au fost 
studiate, testate și reglementate mai 
mult decât orice alt produs alimentar din 
istorie.

La urma urmei, pe cine să crezi: pe 
Monsanto (...) sau pe Prietenii Pământului 
(Friends of the Earth)? În cazul în care 
Centrul pentru Siguranța Alimentară 
avertizează cu privire la pericolele pe care 
le prezintă somonul modificat genetic, pe 
care îl numesc „Frankenfish“, comercianți 
cu amănuntul și restaurante țin cont 
de acest lucru, chiar dacă US Food and 
Drug Administration (FDA) spune că 
este sigur pentru consum. Și dacă ne 

gândim la admirația de care se bucură 
Consumer Reports, pentru ratingurile 
sale la mașini si frigidere, de ce să nu 
urmați sfatul societății-mamă, Uniunea 
Consumatorilor, care avertizează cu 
privire la pericolele pe care le prezintă 
produsele alimentare biotehnologice?

Motivul este că grupurile de interese, 
indiferent de problematică, nu sunt 
imune la presiuni, așa cum vom vedea 
în continuare. (...) Se pare că două dintre 
principalele argumente ale ONG, refe-
ritoare la OMG, arată pur și simplu că 
acestea nu dețin niciun control.

1) OMG sunt nesănătoase
Să începem cu problema cea mai 

emoțională: impactul OMG asupra 
sănătății umane.

Friends of the Earth spune: „Avem drep-
tul la hrană, care este bună pentru corpul 
nostru și mediul nostru. Numeroase stu-
dii arată că alimentele modificate genetic 
pot prezenta riscuri serioase pentru 
ambele.“

Michael Hansen, cercetator senior la 
Uniunea Consumatorilor, susține: „Statele 
Unite nu au nevoie de plante modificate 
genetic, pentru a dovedi că sunt sigure, 
înainte de a fi scoase pe piață. Acestea 
pot fi toxice, alergene sau mai puțin hră-
nitoare decât omoloagele lor naturale.“

Citiți cu atenție aceste afirmații. Este 

adevărat că unele alimente pot prezenta 
riscuri. Astfel, cele mai multe produse ali-
mentare vândute în supermarket-uri sunt 
nesănătoase, inclusiv cele mai recente, 
precum pui, muguri de fasole și brânză, 
nu mai vorbim de sucuri, cereale, zahăr 
și snacks-uri care pot produce diabet și 
obezitate.

De fapt, Hansen nu menționează expli-
cit că OMG sunt nesigure. Într-un e-mail 
pe care mi l-a trimis, a afirmat: „Eu și 
Uniunea Consumatorilor nu spunem că 
toate alimentele MG sunt periculoase“. 
(...)

De asemenea, este adevărat că SUA „nu 
are nevoie să dovedească faptul că plan-
tele modificate genetic sunt sigure." La 
drept vorbind, este imposibil de dovedit 
că OMG sau alimentele convenționale 
sunt sigure.

Întrebarea este, unde sunt dovezile 
care indică faptul că OMG de pe piață 
sunt nesigure? Sunt mai riscante decât 
alimentele pe care le cumperi de la 
magazinul alimentar, piață, fermier sau 
restaurant?

De fapt, sute de studii nu au putut iden-
tifica riscurile pentru sănătate, generate 
de alimente care conțin plante biotehno-
logice, cu toate că industria și FDA spun 
că OMG aflate pe piață sunt sigure pentru 
a le mânca.

(Continuare în pag. 10)
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Traian Dobre

Guvernul a adoptat pe 28 august, 
câteva modificări ale legislației în 
domeniul agricol, în sprijinul agricul-
torilor, referitoare la plăți și sancțiuni. 
În septembrie, a fost adoptată o nouă 
hotarâre, privind ajutoare pentru sec-
torul ecologic.

Acordarea SAPS, 
simplificată

Prima ordonanță de urgență a vizat 
modificarea art. 7 al OUG nr. 125/2006, 
pentru aprobarea schemelor de plăți 
direc te ș i  plăț i  naț ionale direc te 
complementare, care se acordă în 
agricultură începând cu anul 2007, și 
pentru modificarea art. 2 din Legea nr. 
36/1991 privind societățile agricole și 
alte forme de asociere în agricultură.

Actul normativ a fost elaborat pen-
tru a veni în spri j inul fermieri lor, 
prin uniformizarea și simplificarea 
procedurilor administrative legate 
d e  a l c ă t u i r e a  d o c u m e n t a ț i i l o r 
necesare în procesul de accesare a fon-
durilor comunitare alocate prin Fondul 
European de G arantare  Agr icolă 
(FEGA).

Conform ordonanței, la stabilirea 
cadrului general de acordare a plăților 
directe în agricultură, în conformi-
tate cu mecanismele prevăzute de 
legislația europeană, documentația 
sol ic i tată  producător i lor  agr icol i 
este simplificată, în scopul facilitării 
procesului de accesare a fondurilor 
europene destinate agriculturii, gesti-
onate de Agenţia de Plăţi și Intervenţie 
pentru Agricultură (APIA).

Sancțiuni în agricultura 
Eco

A doua ordonanţă se referă la modifi-
carea și completarea OUG nr. 34/2000, 
privind produsele agroalimentare 
ecologice. 

Astfel, se creează cadrul instituţional 

pentru stabilirea contravenţiilor și 
aplicarea sancţiunilor la organismele 
de inspecţie și certificare, aprobate 
de către Ministerul Agriculturi i  ș i 
Dezvoltării Rurale, pentru a desfășura 
activitate în sectorul agriculturii eco-
logice, având în vedere prevederile 
Regulamentului (CE) nr. 834/2007 și 
ale Regulamentului (CE) nr. 889/2008.

Proiectul a fost motivat de folosirea 
frauduloasă a termenilor de „ecologic”, 
„biologic”, „organic” sau a abrevierilor 
acestora, precum „bio”, „eco”, ca mărci 
comerciale sau practici de utilizare, 
inc lus iv  pe  et icheta  produsulu i , 
materiale publicitare și documentele 
comerciale. Acestea pot induce în 
eroare consumatorul, nefiind obţinute 
în conformitate cu regulile de produc-
ţie ecologică.

De asemenea, au fost constatate 
cazuri  frecvente de nerespectare, 
de către organismele de inspecţie 
și certificare pentru domeniul agri-
cultur i i  ecologice,  a  prevederi lor 
legislaţiei comunitare, pentru care 
Comisia Europeană a sol ic itat  ca 
România să ia măsurile necesare pen-
tru asigurarea trasabilităţii produselor 
ecologice, în toate stadiile de produc-
ţie, procesare și distribuţie.

Sprijin pentru sectorul 
eco

În ședința din 4 septembrie, a fost 
adoptată o hotărâre, pentru completa-
rea Hotărârii Guvernului nr. 759/2010, 
privind acordarea de ajutoare specifice 
pentru îmbunătăţirea calităţii produ-
selor agricole în sectorul de agricultură 
ecologică.

Prin acest document, crește pla-
fonului maxim alocat pentru plăţile 
anuale suplimentare în anul 2014, de la 
3.000.000 € la 7.098.000 €, dintre care 
5.798.000 € pentru producţia vegetală, 
iar restul, pentru producţia animalieră. 

De asemenea, se prelungește peri-
oada de depunere a cerer i lor  de 
solicitare a ajutorului specific până la 
data de 28 noiembrie.

Modificări legislative Bref 

 Capacitate mărită de 
depozitare la Constanța

Cargill și partenerul său Transport Trade 
Services (TTS) au finalizat și inaugurat 
recent, un proiect  de 15 milioane de euro, 
în terminalul pentru cereale Canopus Star 
din Portul Constanța.

Investiția, lansată în iulie 2013, a mărit 
capacitatea operațională a terminalului 
pentru cereale, de la 50.000 de tone la 
110.000 tone.

Vasile Varvaroi, director general al Cargill în 
România, a afirmat că dublarea capacității 
de depozitare a terminalului de cereale 
Canopus permite o întărire a poziției strate-
gice a României, în comerțul internațional 
cu cereale. Totodată, funcționarea acestui 
terminal sporește capacitatea de depozitare 
a recoltei.

Mircea Mihăilescu, Președintele Grupului 
TTS, a spus: „Proiectul de investiții de la 
Constanța a reprezentat un obiectiv strate-
gic pentru TTS, asigurând o fluiditate sporită 
proceselor susținute de capacitățile noastre 
logistice”.

 Director nou la Summit Agro

Daniel Săvălaș este noul director de 
Dezvoltare al companiei Summit Agro 
România, începând cu 1 Septembrie 2014.

În vârstă de 42 ani, Săvălaș dispune de o 
experiență remarcabilă, de peste 20 de ani, 
în domeniul agricol din România, lucrând 
în această perioadă la principalele compa-
nii de agribusiness românesc, dobândind 
astfel competențe deosebite în domeniile 
decisive pentru dezvoltarea Summit Agro 
România.

Atribuțiile sale includ dezvoltarea de noi 
produse, expertiza tehnică acordată pentru 
toate produsele din portofoliul companiei 
pentru protecția  plantelor și îngrășăminte și 
va coordona departamentul de înregistrări 
și omologări al companiei.

„Venirea lui Daniel Săvălaș este un plus 
pentru compania noastră. Avem nevoie de 
expertiza importantă pe care o are în dome-
niu. În ultimul an, echipa noastră s-a mărit și 
am investit mult în oameni bine pregătiți“ 
– a declarat Alexandru Precup, președintele 
Summit Agro România.

Informatii interne
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Tudor Alexandru

Legumicultorii și pomicultorii români 
vor fi despăgubiți cu 10 milioane de euro, 
în urma restricțiilor anunțate de Federația 
Rusă, în ceea ce privește importurile de pro-
duse agricole din Uniunea Europeană (UE). 
Românii solicitaseră inițial 300 milioane de 
euro, pentru a compensa integral pierderile 
calculate de ei. Interesant este că, în 2013, 
exporturile românești de produse vegetale 
au totalizat numai 41 de milioane de euro!

Menționăm că, în august, Comisia 
Europeană (CE) a organizat, prin Comitetul 
de Management (CM), mai multe schimburi 
utile de opinii, cu experți din statele mem-
bre. Primul anunț referitor la despăgubiri 
l-a făcut Dacian Cioloș, comisarul european 
pentru Agricultură și Dezvoltare Rurală, în 
cadrul unei conferințe de presă.

De precizat că, deocamdată, CE a deblocat 
125 de milioane de euro pentru sprijinirea 
fermierilor afectaţi de embargoul rusesc 
asupra importurilor din statele europene.

Mecanism consolidat de 
monitorizare a pieței

„Am două anunțuri de făcut astăzi. În pri-
mul rând, voi prezenta următorul set de 
măsuri de stabilizare a pieței, care vizează 
un număr de produse perisabile din fructe 

și legume, care sunt acum în mod clar în difi-
cultate. Această acțiune va fi proporțională 
și eficientă din punct de vedere al costurilor. 

În al doilea rând, această situație 
excepțională cu care ne confruntăm, 
ca urmare a interdicției Federației Ruse, 
necesită un acces mai rapid și mai bun la 
informații de piață, în fiecare sector. De 
aceea, începând de astăzi, vom activa un 
mecanism consolidat de monitorizare 
a pieței, la care să contribuie toate sta-
tele membre. Reuniunile Comitetului de 
Management vor avea loc săptămânal, 
atâta timp cât este necesar. 

Mesajul meu este din nou clar: sunt pre-
gătit să propun măsuri la nivel european, 
dacă și când sunt necesare. Producătorii 
din întreaga UE nu trebuie să se îngrijoreze. 
Monitorizăm fiecare sector și fiecare piață și, 
atunci când apar riscuri semnificative, vom 
acționa. Prin intermediul politicii agricole 
comune reformate, avem instrumentele 
bugetare și legale necesare unei acțiuni la 
nivel european împreună cu statele mem-
bre. Încrederea în piață, prin solidaritatea 
europeană, este obiectivul nostru major“ 
– a declarat Cioloș.

Analiza DG-Agri
În cadrul reuninunilor CM, Directoratul 

General pentru Agricultură și Dezvoltare 
Rurală (DG-Agri) a prezentat analize, cu 

privire la modelele tradiționale de comerț, 
situația actuală a pieței în diferitele sec-
toare, potențialele piețe alternative de 
vânzare și, prin urmare, impactul măsurilor 
necesare. Însă CE mai trebuie să primească 
încă cele mai recente informații, pentru 
a putea evalua pe deplin situația pieței 
în majoritatea sectoarelor. Prin urmare, 
Comisia a invitat statele membre să furni-
zeze cele mai recente date detaliate de pe 
piață.

Mai mult decât atât, în scopul urmăririi 
evoluției situației cât mai aproape posibil, 
CE a propus organizarea de reuniuni săp-
tămânale cu statele membre, în lunile 
următoare, în scopul de a monitoriza și 
discuta situația din toate sectoarele care 
sunt afectate, în plus față de comunica-
rea permanentă în scris ce este în curs de 
desfășurare. 

Comisia a prezentat analize preliminare 
ale principalelor sectoare care fac obiectul 
măsurilor luate de Federația Rusă – fructe, 
legume, produse lactate și din carne. 
Statele membre au prezentat, de aseme-
nea, date specifice și au comentat cu privire 
la sectoarele cele mai susceptibile de a fi cel 
mai grav afectate.

Bani pentru toată lumea
Într-o altă declarație, Dacian Cioloș a 

anunţat că măsurile de sprijin vor fi acor-
date și fermierilor care nu fac parte din 
asociaţii, ceea ce constituie un avantaj pen-
tru România, unde gradul de organizare 
a producătorilor de fructe și legume este 
foarte limitat.

Comisarul explicat că banii deblocaţi, 125 
de milioane de euro, nu au fost împărţiţi 
pe ţări și vor fi acordaţi producătorilor în 
funcţie de nevoi, de cantităţile de legume 
și fructe retrase de pe piaţă.

Domnia sa consideră că banii sunt ca o 
plasă de siguranţă pentru producătorii care 
nu vor reuși să își vândă marfa din cauza 
unui eventual surplus. În cazul în care aceș-
tia vor decide să recurgă la retrageri de pe 
piaţă a unei părţi a producţiei, ei vor primi 
compensaţii pentru cantităţile retrase.

Sprijin pentru producătorii  
de legume și fructe

Informatii interne
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C o m p a n i i l e  P r o b s t d o r f e r 
Saatzucht și Saatbau Linz din Austria 
au anunțat preluarea societății 
Quality Crops Genetics SRL din 
București, România, achiziționând 
programul acesteia de cercetare și 
amelioarare a florii-soarelui, pre-
cum și întreg portofoliul de hibrizi 
de floarea-soarelui.

Saatbau Linz este o cooperativă 
agricolă, înființată după Al Doilea 
Război Mondial și este deținută de 
peste 3.100 de fermieri. Este unul 
dintre liderii europeni pe piața de 
semințe, deținând un portofoliu cu 
peste 380 de soiuri, pentru 85 de 
specii de cultură, fiind un furnizor 
complet de semințe pentru agri-
cultura convențională și ecologică. 
Saatbau Linz are sediul general în 
Linz și filiale în țări precum Franța, 
Germania, Cehia, Polonia, Ungaria, 
Slovacia, Slovenia, Ucraina, Rusia și, 
acum, în România.  

Probstdorfer Saatzucht este o afa-
cere de familie, înființată în 1947, 
fiind cea mai mare companie de 
semințe de acest tip din Austria. 
Local izată în Niederostereich, 
zonă numită și „grânarul Austriei”, 
societatea a beneficiat de condiții 

optime pentru selectarea materia-
lului de înaltă calitate pentru zonele 
de cultură din Panonia, Estul și Sud-
Estul Europei. Compania este astăzi 
un holding cu societăți în toată 
Europa, fiind unul dintre liderii 
pieței de cereale, în special pentru 
soiurile de grâu. 

Quality Crops Genetics SRL are 
propriul program de cercetare și 
ameliorare a florii-soarelui, având 
înregistrați deja numeroși hibrizi, 
atât pentru piața Uniunii Europene, 
cât și pentru Ucraina, Rusia, Serbia. 
Obtinuți în cadrul programului pro-
priu, hibrizii sunt pretabili pentru 
tehnologia convențională de cul-
tură, dar și pentru cea cu rezistență 
la erbicidele sulfo și imi.

E x t i n d e r e a  d e  s u c c e s ,  p r i n 
achiziționarea comună a Quality 
Crops Genetics SRL și înființarea 
DONAU SAAT SRL Romania, a con-
dus la creșterea diversității genetice 
a societății, consolidând prezența 
pe piață a unui furnizor complet de 
semințe și servicii.

Tranzacția a fost încheiată în luna 
iunie 2014 și, în urma acesteia, noua 
societate va comercializa hibrizi de 
floarea-soarelui, precum și semințe 

pentru celelalte culturi mari: grâu, 
orz, rapiță, triticale, porumb, soia, 
mazăre. 

DONAU SAAT SRL vine pe piața 
românească  cu un por tofol iu 
complet de semințe pentru cul-
turile mari și leguminoase, dar și 
cu semințe pentru diverse ramuri 
sau nișe de piață: floarea-soarelui 
de ronțăit, floarea-soarelui pentru 
păsări, porumb zaharat, semințe 
pentru grădinărit, gazon, trifoi etc.

Echipa care continuă activitea în 
România este alcătuită din:

Călin Mihoc – director general;
N i c o l a e  Pâ r v u  –  c o o r d o n a -

tor program de amelioarare a 
florii-soarelui;

Alina Volintiru – director vânzări și 
marketing;

Doru Ștefănescu – director vânzări;
Andreea Teodorescu - asistent cer-

cetare program de amelioarare a 
florii-soarelui.

Detalii suplimentare și adresa 
de contact:

Bd. Primăverii, nr. 51, sector 1, 
București, România

Tel.: 021 310 67 07; email: alina.
volintiru@donausaat.com 

DONau Saat – furnizor complet 
de semințe și servicii pentru 
agricultura convențională și 
ecologică

Septembrie 2014
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(Urmare din pag. 3)

A n u l  t r e c u t ,  r e v i s t a  „ N a t u r e 
Biotechnology“ a publicat articolul inti-
tulat "Cât de sigure trebuie să fie culturile 
transgenice?“, în care se arată că, în ultimii 
20 de ani, studiile au fost revizuite, în ceea 
ce privește posibilele efecte asupra sănătății 
ale OMG și a relatat: „Criticii și susținătorii 
OMG au căzut de acord că alimentele 
modificate genetic nu au reușit să producă 
efecte nefavorabile asupra sănătății și că ris-
cul pentru sănătatea umană de a consuma 
alimente contaminate cu agenți patogeni 
este mult mai mare decât în cazul OMG.“

Dacă nu dați crezare industriei, guvernu-
lui sau unei reviste științifice respectate, 
luați în considerare ceea ce medicii din 
SUA, prin intermediul American Medical 
Association (AMA), spun despre cultu-
rile biotehnologice și sănătatea umană: 
„Alimente biotehnologice sunt consumate 
de aproape 20 de ani și, în acest timp, nu au 
fost raportate și/sau fundamentate în lite-
ratura de specialitate, consecințe evidente 
asupra sănătății umane.

În cele din urmă, iată ce a declarat în 
2012, prestigioasa Asociație Americană 
pentru Progresul Științei: „Știința și-a spus 
cuvântul foarte clar, îmbunătățirea cultu-
rilor cu tehnicile moleculare moderne ale 
biotehnologiei este sigură. Consumul de 
alimente care conțin ingrediente prove-
nite din culturi modificate genetic nu este 
mai riscant decât al acelorași alimente care 
conțin ingrediente din plante de cultură 
modificate prin tehnici convenționale de 
îmbunătățire a plantelor.“

2) Cercetarea OMG nu 
poate fi de încredere (?)

 Oponenții culturilor biotehnologice nu 
țin cont de studiile privind siguranța ali-
mentară, ceea ce ne conduce la a doua 
afirmație auzită frecvent, cum că nu se 
poate avea încredere în cercetarea privind 
OMG, deoarece studiile sunt controlate sau 
finanțate de industrie.

Gary Hirshberg, de la „Stonyfield Farm“, a 
scris pe site-ul Just Label It: „... Toate cerce-
tările efectuate în jurul siguranței culturilor 
modificate genetic au fost finanțate de 
către deținătorii de brevete OMG în sine.“

Michael Hansen, de la Uniunea 
Consumatorilor, a depus mărturie în fața 
legislativului de stat american, la incepu-
tul acestui an, în care arăta că „Nu există 
practic nicio testare independentă privind 
siguranța acestor culturi în Statele Unite, 
din cauza problemelor legate de drepturile 
de proprietate intelectuală.“

Afirmația lui Hirshberg este greșită, iar a 
lui Hansen induce în eroare.

Comisia Europeană a cheltuit peste 200 
de milioane de euro din fonduri publice, 
pentru cercetarea OMG, între 2001 și 2010. 
În final, UE a emis un raport pe baza a apro-
ximativ 50 de studii, care conține 264 de 
pagini și care se poate găsi online.

Am încercat să subliniez politicos acest 
lucru, într-un comentariu pe seama celor 
spuse de Hirshberg pe site-ul Just Label 
It, dar comentariul meu nu a fost aprobat 
pentru publicare. Site-ul a fost accesat de 
peste 2.000 de ori pe Facebook, răspândind 
dezinformarea. Apoi, Hirshberg mi-a scris 
pe e-mail că el își menține poziția.

În ceea ce-l privește pe Hansen, ținând 
cont de poziția lui, afirmațiile ar putea fi 
faptic de apărat, dar este necinstit intelec-
tual, deoarece implică absența cercetării 
independente.

Karl von Haro Mogel, care a întocmit o 
bază de date cu studii referitoare la OMG, 
pe site-ul Biofortified, susține că a citit și 

a catalogat aproximativ 400 de studii, din 
care mai mult de o treime sunt finanțate 
independent. El nu a putut spune cât de 
multe dintre aceste studii independente au 
fost efectuate în Statele Unite, dar notează 
că „un studiu cu privire la porumbul MON 
810, efectuat în afara SUA, constituie un 
studiu suplimentar pentru porumbul MON 
810“.

Grav este că Hansen ține la opinia sa, pe 
care a repetat-o ca mărturie în fața mai 
multor legislaturi de stat, citând dintr-
o scrisoare din 2009 către APE, în care 
spunea că 26 de oameni de știință din sec-
torul public ar fi scris: „ca urmare a accesului 
restricționat, nicio cercetare cu adevărat 
independentă nu poate fi efectuată legal, 
din cauza mai multor întrebări critice cu pri-
vire la tehnologie.“

În ciuda acestei scrisori vechi de cinci 
ani, oamenii de știință au avut acces la 
semințele modificate genetic, în scopuri 
de cercetare. Iată, Monsanto, „oaia neagră“ 
a activiștilor anti-OMG, a pus semințele sale 
la dispoziția cercetătorilor independenți, 
înainte ca scrisoarea să fi fost scrisă.

Natanael Johnson, un jurnalist care a cer-
cetat cu atenție situația OMG, a căutat date 
în această problemă anul trecut, pentru 
Grist (care propovăduiește modul naturist 
de viață), din care a rezultat că acea scri-
soare din 2009, citată de Hansen, nu este 
de actualitate.

Studiu de caz: somonul 
AquaBounty

Povestea de mai jos poate părea una 
academică, dar nu este așa. Compania 
AquaBounty a investit peste 70 de milioane 
de dolari pentru crearea unui somon cu 
creștere mai rapidă, despre care se spune 
că va îmbunătăți productivitatea și durabi-
litatea fermelor care cresc somoni.

FDA a constatat că somonul obținut prin 
biotehnologie nu reprezintă o amenințare 
la adresa mediului și este „la fel de sigur ca 
un somon convențional de Atlantic“, cu 
„nicio diferență relevantă biologic“.

De ce ONG nu pot fi de încredere, 
când e vorba de OMG
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Numai că acest somon modificat gene-
tic nu va putea ajunge niciodată în 
magazine, din cauza unei campanii dure, 
lansate de unele ONG, precum Centrul 
pentru Siguranța Alimentară, Uniunea 
Consumatorilor, Urmăritorii Hranei și Apei, 
alături de Prietenii Pământului.

Din cauza acestei campanii, somonul 
modificat genetic nu a mai ajuns pe raf-
turile a aproximativ 60 de mari lanțuri 
de magazine, inclusiv Kroger, Safeway, 
Target, Trader Joe si Whole Foods Market. 
Mai mult, „eticheta nutrițională“ a acestui 
somon a fost trimisă la numeroase restau-
rante și comercianți cu amănuntul, cărora li 
s-a cerut să nu vândă peștele.

Rețineți că acest lucru nu se referă la 
etichetarea produsului sau la alegerea 
consumatorului, ci este vorba despre elimi-
narea unui produs de pe piață.

Incredibil, acele ONG au prezentat o 
etichetă cu cap de mort și două oase 
încrucișate, alături de 180 de pagini de ana-
liză FDA, pentru a sugera că somonul este 
nesigur și nesănătos, exact opusul a ceea 
ce a raportat FDA. Iată cum acea etichetă a 
indus în eroare consumatorii!

De ce s-a folosit această imagine care 
induce ideea de otravă?

Jaydee Hanson, analist senior de politică, 
a răspuns prin e-mail: „Am folosit imaginea 
cu capul de mort ca avertizare, pentru că 
nu avem suficiente date relevante, pentru 
a face orice altă determinare. Vina aparține 
atât Companiei AquaBounty, cât și FDA. 
Ambele au încercat să scurteze perioada de 
cercetare, în graba lor de a scoate produsul 
pe piață, pentru consumatorii încrezători.“

Acele ONG consideră că somonul 

modificat genetic ar fi trebuit să fie exa-
minat în detaliu, reglementat și dezbătut, 
înainte de a fi comercializat.

Dar e greu să ai o conversație inteligentă 
cu privire la riscurile și beneficiile somo-
nului biotehnologic, în fața acestui tip de 
campanie sperietoare!

Argumente mai bune
Să fie clar: nimic din ceea ce s-a sugerat nu 

reprezintă motive legitime de respingere a 
OMG care există. (...)

Până în prezent, OMG au permis reali-
zarea de monoculturi omogenizate mai 
mult decât în cazul diversității culturilor. 
Brevetarea genelor ridică probleme de pro-
prietate intelectuală. Nici beneficiile oferite 
de OMG nu au fost mai bine prezentate de 
industrie, pentru că, până în prezent, nu 
s-a făcut mai mult, pentru a-i hrăni pe cei 
flămânzi.

De aceea, avem nevoie de o dezbatere 
rațională cu privire la OMG, care să se 
bazeze pe știință, nu pe crearea stării de 
panică. Ca orice nouă tehnologie, agricul-
tura biotehnologică aduce cu sine riscuri și 
beneficii. Ambele sunt reale. (...)

Însă, pentru informarea consumatorilor, 
mai important este să fie sceptici față de 
reclamațiile făcute de ONG, fie că vorbim 
despre OMG sau orice altceva. La urma 
urmei, oamenii care le conduc sunt supuși 
acelorași ispite, presiuni și stimulente, fiind 
cointeresați. Ei caută să obțină atenție 
în piață, prin zgomote. Ei se bazează pe 
sprijinul financiar al donatorilor, la fel ca și 
companiile care depind de clienții.

Așa cum se întâmplă, unele dintre 

grupurile care s-au opus extinderii OMG 
sunt susținute în mare parte de interese 
corporatiste. De exemplu, Just Label It, o 
coaliție interesată de etichetarea OMG, 
este finanțată de companiile de produse 
alimentare ecologice și „naturale“, care 
beneficiază de pe urma fricii create în jurul 
alimentelor biotehnologice.

O chestiune de încredere
Desigur, problema credibilității merge 

bine dincolo de OMG. Care este cel mai 
eficient mod de a îmbunătăți viața celor 
mai săraci oameni din lume? E greu de 
știut ce va funcționa cel mai bine: o abor-
dare cuprinzătoare (Millennium Villages), 
inițiative majore de sănătate (Gates 
Foundation), microintreprinderi (Kiva) sau 
dezastre (Care). Fiecare ONG promovează 
propria abordare. Între timp, economiștii 
spun că deschiderea comerțului a ajutat 
mai mult săraci la nivel mondial, decât ori-
care altă formă de ajutorare.

Poate economia SUA să funcționeze fără 
combustibili fosili sau energie nucleară 
până în 2025 sau chiar 2050? Sierra Club și 
Greenpeace consideră că se poate, dar nu 
spun că energia electrică generată de vânt 
sau energia solară costă mult mai mult 
decât cea obținută din cărbune sau gaze 
naturale.

Nici alte ONG, mai prietenoase cu mediul 
de afaceri, cum ar fi World Wildlife Fund 
și Nature Conservancy, nu vorbesc prea 
mult despre costurile de mediu generate 
de consumul excesiv în general sau cel de 
carne în particular. Poate pentru că între-
prinderile partenere, membrii consiliului 
de administrație și principalii donatori nu 
doresc să li se spună că ei sunt implicați 
direct în această problemă.

Multe ONG au câștigat încrederea noas-
tră. Acestea sunt considerate câinii de pază 
ai instituțiilor puternice, inclusiv ai oameni-
lor de afaceri și ai guvernelor. Astfel, timp 
de șapte ani la rând, acestea au fost clasi-
ficate ca instituțiile cele mai de încredere, 
de către publicația anuală „Edelman Trust 
Barometer“.

Dar, urmăriți ce spune chiar Richard 
Edelman, președinte și CEO al acestei firme 
de PR, recunoscute la nivel mondial: „ONG 
nu ar trebui să fie mulțumite de sine. Este 
nevoie de o lungă perioadă de timp pentru 
a construi încrederea, dar mai puțin timp 
pentru a o risipi“.

Informatii europeneInformatii europene AMSEM membra a ESA AMSEM membra a ESA 

Etichetă
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Dr. ing. Costel Vînătoru, SCDL Buzău

Stațiunea de Cercetare Dezvoltare 
pentru Legumicultură (SCDL) Buzău a 
manifestat interes deosebit, încă de la 
înfiinţare, în anul 1957, pentru aclimati-
zarea și ameliorarea plantelor mai puţin 
răspândite sau cunoscute și pentru ace-
lea care nu au fost cultivate niciodată pe 
teritoriul ţării noastre. În anul 1960, a fost 
înfiinţat în cadrul unităţii, Laboratorul de 
Plante Rare, care a abordat în decursul 
timpului o tematică de aclimatizare, ame-
liorare, selecţie conservativă și elaborare 
a tehnologiilor de cultură specifice, 
pentru unele specii legumicole rare, 
medicinale, aromatice, condimentare și 
ornamentale.

În cei peste 50 de ani de existenţă, în 
cadrul laboratorului, s-au obţinut rezul-
tate remarcabile, unele dintre ele având 
chiar caracter de premieră pentru ţara 
noastră. Întemeietorul acestui labora-
tor a fost asistentul universitar dr. ing. 
Victor Oros, care a studiat și cultivat pen-
tru prima dată în România, varietăţi ale 
speciilor de sparanghel, revent, tarhon, 
fenicul, alune de pământ, măcriș etc.

Mai târziu, la o parte din aceste specii 
s-au obţinut rezultate valoroase, atât 
în ceea ce privește ameliorarea, prin 
obţinerea de soiuri noi, cât și din punct 
de vedere al tehnologiilor elaborate. 
Diseminarea rezultatelor obţinute s-a 
realizat către instituţiile de învăţământ 
superior și către cultivatori.

Cu trecerea timpului, baza de germo-
plasmă luată în studiu s-a extins și către 
alte specii: creson, asmăţui, cimbrișor, 
mentă, salvie, anghinare, topinambur, 
cicoare, busuioc etc. În cadrul unităţii, la 
aceste specii, s-au efectuat numeroase 
studii și cercetări, multe dintre ele finali-
zate cu rezultate deosebite.

După anul 1990, o atenţie deosebită 
a fost acordată unor plante din familia 
Cucurbitaceae, care nu au fost cultivate 
pe teritoriul ţării noastre: Cucumis metu-
liferus (prezentat deja de revista noastră), 
Momordica charantia, precum și altor 

specii sau varietăţi aparţinând acestei 
familii.

Rezultate deosedite, în ceea ce privește 
aclimatizarea, ameliorarea și elaborarea 
tehnologiilor de cultură specifice, s-au 
obţinut la ambele specii. Însă, în mod 
deosebit, au atras atenţia rezultatele 
obţinute la Momordica charantia, plantă 
pe care dorim să o prezentăm pe larg, în 
acest articol.

Scurt istoric al 
cercetărilor

Cercetările de specialitate la această 
specie au început prin achiziţionarea 
de material biologic valoros, din mai 
multe regiuni ale lumii, deoarece nu se 
cunoaște cu exactitate originea ei. Au 
fost lansate în sistemul informatic, mai 
multe ipoteze privind originea acestei 
specii, dar nu date concrete.

După o documentare amănunţită 
prealabilă, am aflat că, pe glob, sunt 
inventariate peste 60 de varietăţi (bio-
tipuri) la această specie care prezintă o 
marjă mare de variabilitate, în ceea ce 

privește exprimarea fenotipică a princi-
palelor caractere.

Principalele surse de germoplasmă 
achiziţionate de SCDL Buzău au fost din 
China, Nepal, Tibet, Mexic, Franţa, cu 
precizarea că nu am putut procura tota-
litatea genotipurilor inventariate pe glob 
la această specie.

Varietăţile achiziţionate au fost supuse 
unui studiu amănunţit, întocmindu-se 
pentru fiecare o fișă de observaţii. S-a 
urmărit atent comportamentul acestora 

Momordica charantia, propusă 
fermierilor români (I)

Cercetare

13

în condiţiile pedoclimatice ale ţării 
noastre și s-au efectuat observaţii și 
determinări privind transmiterea în des-
cendenţă a principalelor caractere cu 
scopul de a se evalua stabilitatea gene-
tică a acestora.

În urma lucrărilor intensive de amelio-
rare, au fost reţinute șase linii valoroase, 
care au demonstrat adaptabilitate și sta-
bilitate genetică. Genotipurile reţinute 
au fost studiate timp îndelungat, în trei 
medii de cultură (sisteme de cultivare): 
seră, solar și câmp. Facem precizarea că 
spaţiile protejate, folosite pentru stu-
dierea acestei specii, au fost reci, fără 
încălzire tehnologică.

Observaţii și determinări
Principalele observaţii și determinări efec-

tuate în timpul cercetărilor au fost:• epoca și adâncimea de semănat;•  numărul de zile de la semănat până la 
răsărit;• înălţimea plantei;• numărul de lăstari;• lungimea lăstarilor;•  înfloritul, procentul de flori mascule și 
femele;• greutatea fructului;• lungimea fructului;• diametrul mediu al fructului;• grosimea pulpei;• numărul de seminţe în fruct;• greutatea seminţelor din fruct;• începutul fructificării;• sfârșitul fructificării;• producţia medie pe plantă etc.

Acestea sunt doar o parte din observaţi-
ile efectuate pentru fiecare linie, în cele trei 
medii de cultură (sisteme de cultivare). 

Observaţii tehnologice
S-au efectuat și observaţii tehnologice 

privind:• densitatea de semănat sau plantat;•  palisatul plantelor și dirijarea acestora;• cerinţele faţă de factorii de vegetaţie;• lucrări cu caracter special. 

Varietate nepaleză, de 
mare interes

În urma cercetărilor amănunţite între-
prinse timp de peste 10 ani, s-a ajuns 
la concluzia că varietatea procurată 
printr-un schimb de material de la un 
ameliorator din Mexic (varietate pe care 
acesta a procurat-o cu mult timp în urmă 
din Nepal) prezintă cel mai mare interes. 
Această varietate a manifestat superiori-
tate în ceea ce privește adaptabilitatea 
și stabilitatea genetică, dar și în ceea ce 
privește producţia și calitatea fructelor, 
în cele trei medii de cultură (sisteme de 
cultivare) unde a fost examinată.

Studiile și cercetările au fost mult 
îngreunate, în primul rând din cauză că 
această specie este entomofilă, foarte 
mult preferată de insecte, în special de 
albine, care pot cu ușurinţă să impurifice 
materialul biologic ameliorat. Pentru a 
evita acest lucru, s-au folosit spaţii de 
izolare închise controlate, pentru medi-
ile de cultură (sistemele de cultivare), 

seră și solar, iar pentru câmp s-au res-
pectat distanţele de plantare între linii, 
pentru a se păstra puritatea biologică.

Linia reţinută a purtat numele de cod 
L3 pe parcursul lucrărilor de cercetare. 
În prezent, în cadrul Laboratorului de 
Ameliorare, această linie se multiplică 
prin aplicarea schemei de selecţie spe-
cifice, obţinându-se anual sămânţă 
autor, care se distribuie pe tot teri-
toriul  ţări i .  În urma inter venţii lor 
mass-media, cu scopul de prezentare 
și popularizare a rezultatelor obţinute, 
interesul pentru această plantă a cres-
cut mult în ţara noastră.

Momordica charantia este o plantă 
legumicolă cu multiple întrebuin-
ţări, cunoscută și apreciată în special 
pentru proprietăţile sale medicinale. 
Se cultivă în sere, solarii, răsadniţe și 
câmp, asigurând eșalonarea produc-
ţiei pe o perioadă lungă de timp. De 
la această plantă, se folosesc și se con-
sumă cu prioritate fructele, care sunt 
mult apreciate în alimentaţie, pentru 
efectele terapeutice, dar și pentru 
conţinutul diversificat în principii 
nutritive.

(Va urma)

Cercetare
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Încrengătura: Magnoliophyta
Clasa: Magnoliopsida
Ordinul: Curcubitales
Familia: Cucurbitaceae
Genul: Momordica
Specia: M. charantia, Descourt;
 Sinonime: Momordica chinensis, M. 
elegans, M. indica, M. operculata, M. 
sinensis, Sicyos fauriei
 Denumire populară: castravete 
amar
 Denumiri în diferite limbi: engleză 
– bitter melon,  bitter gourd; por-
tugheză – melao de sao caetano; 
spaniolă – carela sau cundeamor; 
germană – balsambirne; franceză 
– margose; olandeză – sopropo; 
daneză – bitteragurk; japoneză: goya
 Alte denumiri: balsam apple, 
balsam pear, karela, k'u kua kurela, 
kor-kuey, ku gua, pava-aki, sal-
samino, sorci, sorossi, sorossie, 
sorossies, pare, peria laut, peria, 
papailla etc.

Aspect din cultură

Frunză

Lăstar
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La începutul anului, toată lumea spera 
la producţii record, cu mult peste cele 
de anul trecut. Contrar așteptărilor, peri-
oadele de grindină și ploile abundente 
survenite în ultima perioadă au dat peste 
cap pronosticurile.

Pe data de 8 iunie, producţia mondială 
de grâu era estimată la 701,6 milioane 
de tone, cu 12,4 milioane de tone mai 
mică decât anul trecut. În acest context, 
România se situa pe locul 9, după Franţa, 
Germania, Anglia, Polonia, Spania, Italia, 
Danemarca și Ungaria.

În alte zone, pierderile nu au fost 
cauzate de ploi, ci de variaţiile de tempe-
ratură mari, între zi și noapte. Acestea au 
făcut ca mulţi fermieri să piardă calitativ, 
dar și cantitativ, boabele de grâu rămâ-
nând mici, nedezvoltate la potențialul 
genetic.

În același timp, prețurile vehiculate 
nu aduc vești tocmai îmbucurătoare. 
Prognoza FAO indică un preţ pentru cere-
ale tot mai scăzut și care va mai continua 
să scadă în următorii doi ani, înainte de a 
se stabiliza undeva la nivelul anului 2008.

La acestea se adaugă faptul că producția 
medie estimată pentru acest an, pentru 
România, va fi de 3.600 kg/ha.

În acest context negativ al anului 2014, 
Nufarm România se bucură de rezultate 
foarte bune la soiurile de grâu comercia-
lizate: Bitop, Midas și Peppino.

Ceea ce le recomandă este: capacitatea 
ridicată de panificaţie, consecinţa însușirii 
soiurilor de a produce proteină și gluten 
de calitate superioară, într-un procent 
foarte ridicat, dar și potenţialul crescut de 
înfrăţire, cu efect direct asupra normei de 
sămânţă utilizată la ha* (130 - 150 kg/ha 
pentru Bitop și 120 - 160 kg/ha pentru 
Midas).

* Aceste soiuri au o capacitate foarte 
mare de înfrățire (6-12 frați viabili), de 
aceea nu este necesar să semănați o 
normă mai mare de 150 kg/ha (300 de 
boabe germinabile/mp). 

Caracteristicile Bitop, Midas și Peppino 
pot fi puse în valoare prin aplicarea unei 
tehnologii adecvate, elaborate și utilizate 
profesionist. 

MIDAS – Premium
Soiul Midas prezintă însușiri exce-

lente și constante pentru panificaţie, un 
potenţial bun de înfrăţire și o stabilitate 
productivă. De asemenea, se impune 
menţionarea rezistenţei ridicate a soiului 
Midas la iernare, cădere, rugini, făinare, 
încolţire în spic. 

Producţiile medii realizate au fost de 
6.880 kg/ha. 

BITOP – Premium
Soiul Bitop prezintă însușiri de pani-

ficaţie deosebite, un conţinut ridicat 
în proteină de calitate și plasticitate 

ecologică mare, putând fi cultivat în 
condiţii variate.

Este un soi ce prezintă toleranţă 
bună la ger, secetă și încolţirea în spic, 
rezistenţă bună și foarte bună la boli 
și capacitate ridicată de înfrăţire. Este 
rezistent la cădere, iernare și la atacul 
agenţilor patogeni responsabili pentru 
apariţia făinării și ruginilor.

Producţiile medii realizate au fost de 
6.400 kg/ha. 

PEPPINO – Premium
Soiul Peppino, de asemenea în lista 

soiurilor Premium din grupa 7 de 
panificație,  cu plasticitate ecologică de 
invidiat și calități de panificație foarte 
bune, vine cu un pachet de toleranțe la 
ger și secetă, dar și la încolțirea în spic.

Având talie foarte înaltă (120cm), se 
recomandă aplicarea regulatorului de 
creștere Stabilan, de la sfârșitul înfrățirii 
până la începutul alungirii paiului, între 
primul și al doilea internod.

Producțiile medii la soiul Peppino 
sunt de 6.150 kg/ha.

Notă
Acest  ar t icol  a  fost  preluat  din 

n e w s l e t t e r  N u f a r m e r,  e d i t a t  d e 
Nufarm România.

a fost un an bun pentru grâu?

B I T O P
Grâu de toamnă PREMIUM

N’Seed
Nufarm M I D A S

Grâu de toamnă PREMIUM

MIDAS - soi foarte productiv cu 
însușiri de panificație constante.

BITOP - soi performant din 
genetica de top a Probstdorfer

Nufarm alături de tine!
Soluții optime. Formulări avansate.

Soiurile BITOP, MIDAS și PEPPINO sunt destinate producerii de făină de cea mai bună calitate: 
- au o mare plasticitate ecologică, putându-se cultiva în variate condiții de climă și sol;
- rezistență la ger (până la - 25o C), toleranță la secetă;
- indici de panificație superiori (MH > 80; G.U. 35-49%; I.C. 270-290 sec), conținut ridicat 

în proteină (14-17%);
- potențial biologic deosebit (10-13 to/ha);
- rezistență ridicată la încolțirea în spic;
- capacitate mare de înfrățire, determinând o normă redusă la semănat (130-150 kg/ha).

Pentru sănătatea și profitul dumneavoastră folosiți anual soiurile BITOP, MIDAS și PEPPINO 

SOIURILE BITOP, MIDAS ȘI PEPPINO APARȚIN PROBSTDORFER SAATZUCHT AUSTRIA
- NR. 1 ÎN EUROPA ÎN CREAREA ȘI AMELIORAREA SOIURILOR PREMIUM -

Pune pe masă o
pâine sănătoasă!

NUFARM ROMÂNIA SRL - membru Nufarm Ltd. Australia
Str. Poet Andrei Mureșanu 11-13, Sector 1, cod 011841, București, Tel: 021/2246320/Fax: 021/2246319
0724 N U F A R M www.nufarm.ro

P E P P I N O
Grâu de toamnă PREMIUM

PEPPINO - soi nou, cu caracteristici superioare.
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efectuează pentru diminuarea pierderi-
lor provocate de boli și dăunători, ele vor 
constitui și în viitor sursele principale de 
produse pentru hrana oamenilor și a ani-
malelor. Însă trebuie luată în considerare 
și măsura îmbunătăţirii structurii culturi-
lor la un optim biologic acceptat, să existe 
în asolamente și alte specii, diversificând 
și lărgind astfel baza biologică din fiecare 
fermă, cu avantajele care decurg de aici.

Din experimentele executate de agro-
tehnicieni, se cunoaște reacţia culturilor 
în asolamentele agricole. Astfel, în funcţie 
de specificul speciilor și de interesele fer-
mierilor, se pot stabili, pe baze știinţifice, 
culturile potrivite.

Ne vom referi în acest articol, la o sin-
gură cultură susceptibilă de a ocupa un 
loc important în asolamentele agricole, 
pe baza calităţilor ei biologice, biochi-
mice și economice ce o caracterizează. 
În viitor, în funcţie de spaţiul redacţional 
disponibil, voi continua lista și cu alte 
specii.

Bobul (Vicia faba L.)
Bobul este o plantă anuală, cu rădăcină 

pivotantă, pe care se dezvoltă numeroase 
nodozităţi colţuroase. Tulpina plantelor 
măsoară 80-160 cm, este goală în inte-
rior, puţin ramificată și are patru muchii. 
Frunzele au culoarea verde-albăstruie, 
sunt paripenate cu 2-3 perechi de foliole 
mari, eliptice, glabre și suculente, cu sti-
pele bine dezvoltate. Florile sunt reunite 
câte 2-8 în raceme, au culoarea albă, cu 
câte o pată neagră pe fiecare aripioară. 
Fructul este o păstaie cilindrică, uneori 
ușor turtită, lungă de 4-14 cm, cu 2-6 
boabe.

Seminţele sunt de mărimi diferite, de la 
mici la mari, de formă sferică, cilindrică 
până la plată, de culoare alb-gălbuie, 
cafenie, maro sau neagră. Masa a 1000 
de boabe variază între 280 și 2000 g, în 
funcţie de provenienţă.

Arealul mare de răspândire a bobului 
este motivat de importanţa sa în ali-
mentaţia umană și a animalelor, datorită 
conţinutului ridicat de substanţe prote-
ice, minerale și vitamine. Proteina brută 
variază între 25,1 și 31,2%, extracte nea-
zotate 39,4-59,4%, grăsimi 11,2-20%, 
celuloză 3,4-8,05%. Proteina brută este 
superioară celei din fasole cu 1,6-7%, 
fiind aproape de două ori mai mare 

decât la grâu și de aproximativ trei ori 
mai mare decât la porumb, secară, ovăz 
(Saghin Gh. (1966).

În consumul alimentar, boabele de bob 
se consumă fie în stare verde, fie uscată, 
frunzele se folosesc cu bune rezultate 
în prepararea de salată verde. În nordul 
României, îndeosebi în Bucovina, boa-
bele uscate se folosesc la ciorbe, piureuri 
etc. 

Pentru animale, boabele se procesează 
sub formă de uruială, în amestec și cu alte 
furaje concentrate. Datorită conţinutului 
de elemente nutritive valoroase, consti-
tuie un furaj excelent. În unele state cu 
temperaturi mai scăzute, bobul se folo-
sește pentru consumul animalelor, sub 
formă de siloz, cu foarte bune rezultate.

Pe plan mondial, bobul se cultivă pe 
3.300.000 ha, existând o tendinţă evi-
dentă pentru extindere. Cele mai mari 
suprafeţe se găsesc în China, 1.800.000 
ha. În Europa, marii cultivatori de 
bob  sunt Italia, Spania, Grecia, Turcia, 
Germania, Danemarca etc. În Africa, 
îndeosebi în Maroc și Egipt, bobul 
prezintă o importanţă deosebită, înde-
osebi în alimentaţia umană.

Interesul pentru bob a determinat 
ca unele țări să organizeze programe 
speciale de dezvoltare a acestei culturi, 
atât pentru necesităţile interne, dar și 
pentru export.

În România, cultura bobului a fost 
în atenţia cercetătorilor de la SCDA 
Suceava. Astfel, s-a înfiinţat Centrul 
de Cercetare, specializat pentru cul-
turile agricole din zonele montane, 
la Pojorâta, în Obcinele Bucovinei. 
Aici, pe lângă cercetările executate la 
cultura cartofului, s-a desfășurat un 
program cuprinzător de ameliorare a 
bobului, condus de dr. ing. Gh. Saghin, 
șeful acestui centru și responsabilul 
Programului Naţional de Ameliorare 
a Bobului.

Rezultatele au fost remarcabile, regă-
sindu-se în lucrarea de doctorat a lui 
Saghin, cu tema „Contribuţii la stabili-
rea tehnologiei de cultivare a bobului 
(Vicia faba L., var. major, Harz,) în con-
diţiile din  Obcinele Bucovinei”.

De menționat că dr. ing. Gh. Saghin 
a creat două soiuri de bob, Montana 
și Moldoviţa, al căror nivel de produc-
ţie s-a situat la peste 4.000 kg/ha, pe 
solurile nisipoase, cu fertilitate natu-
rală slabă, de la Pojorâta.

D i n  p ă c a t e ,  c r i z a  e c o n o m i c o -
f inanciară care a afectat  profund 
cercetarea a dus la desfiinţarea lucră-
rilor de ameliorare și de tehnologie 
la cultura bobului de la Pojorâta, iar 
SCDA Suceava nu a mai avut posi-
bil ităţi  de a menţine în activitate 
această preocupare.
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Dr. ing. Mihai D. Cristea, membru 
titular al ASAS

Agricultura mondială este dominată în 
prezent de 3+1 culturi, respectiv de grâu, 
porumb, orez plus cartof, a căror produc-
ţie cumulată reprezintă 54% din recolta 
mondială. Aceeași situaţie se prezintă 
și în România, cu deosebire că lipsește 
orezul, culturile dominante fiind grâul și 
porumbul care ocupă în jur de 50% din 
suprafaţa arabilă a ţării. Se poate adăuga 
și cartoful, dar nu la potenţialul celor 
două culturi dominante.

Menţionăm că, în trecut, din cele 
250.000 de specii existente pe Terra, 
10.000-50.000 erau comestibile, din care 
150-200 erau cele mai mult utilizate. În 
prezent, s-a ajuns la o relativă depen-
denţă a resurselor de hrană de numai 3 
culturi, respectiv, două în ţara noastră, 
situaţie ce ar putea deveni periculoasă, 
din mai multe puncte de vedere.

Vulnerabilitate la boli și 
dăunători

În primul rând, se pune problema apa-
riţiei unor potenţiale riscuri majore în 
ce privește vulnerabilitatea celor patru 
specii la atacul bolilor și dăunătorilor. Să 
ne amintim ce s-a întâmplat în SUA, în 
anul 1970. Atunci, din cauza unei mutaţii 
produse de ciuperca Helminthosporium 
maydis (sfâșierea frunzelor de porumb), 
pierderea de producţie s-a ridicat la 15%. 
Lanurile cuprinse de această boală se 
întindeau pe milioane de ha, iar sămânţa 
provenea din loturile de hibridare 
realizate pe baza androsterilităţii cito-
plasmatice de tip T (Texas).

La sfârșitul anului 1960, aproape 
întreaga suprafaţă cu porumb a SUA se 
producea pe bază de hibrizi care aveau 
în componenţa lor linii consangvinizate 
cu inflorescenţe mascule cu o singură 
formă de sterilitate, provenind din Texas, 
caracter genetic nenuclear al celulei. 
Din păcate, hibrizii obţinuţi pe baza de 

sterilitate masculină citoplasmatică pre-
zentau sensibilitate la atacul ciupercii 
helminthosporiozei, boală care, înainte 
de apariţia mutantei T, nu producea decât 
pierderi minore. Apoi ciuperca a devenit 
deosebit de agresivă, cu mare potenţial 
de răspândire, distrugând aparatul foliar 
al porumbului.

Acest fenomen s-a petrecut într-o ţară 
bogată, cu posibilităţi financiare mari, 
iar statul  a avut de unde să contraca-
reze golul financiar provocat de acest 
dezastru.

Tragedia irlandeză
Mai dramatică a fost situaţia, într-un 

stat cu o situaţie economică financiară 
șubredă, așa cum s-a întâmplat în anii 
1845 și 1848, în Irlanda, când atacul de 
mană a cartofului (Phitophtora infes-
tans) a constituit un adevărat dezastru. 
Irlanda, în acea perioadă, era în mare 
măsură dependentă în hrana oamenilor 
și a animalelor de o singură cultură și 
aceasta era cartoful. Până în 1780, irlan-
dezii consumau în medie câte 4 kg/zi 

de cartofi de persoană, aici incluzând și 
copii de toate vârstele. În aceste condiţii, 
asociate cu alţi factori favorizanţi, ororile 
foametei irlandeze au fost generate de 
atacul puternic de mană a cartofului, care 
a diminuat producţia de tuberculi în așa 
măsură, încât nu s-a mai putut asigura 
măcar necesarul minim pentru existenţă. 
În consecinţă, după cum sublinia Crist 
(1971), jumătate din  populaţia Irlandei 
ar fi a murit de foame, iar o pătrime ar fi 
emigrat în SUA.

Din acest exemplu se poate desprinde 
concluzia că limitarea excesivă a speci-
ilor în asigurarea necesarului de hrană 
a populaţiei este foarte periculoasă, 
existând riscul apariţiei unor fenomene 
nedorite, îndeosebi cele de natură 
patologică, care ar putea compromite 
culturile.

Grâul și porumbul
Cu toate sensibilităţile culturilor de grâu 

și porumb la atacul unor boli, datorită 
potenţialului lor productiv și al utilităţilor 
practice,  precum și a cercetărilor care se 

Necesitatea îmbogățirii  
și diversificării culturilor

Cercetare
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În acest an, analiștii anticipează o 
creștere a stocurilor de cereale, ceea ce 
va duce, inevitabil, la scăderea prețurilor, 
lucru care s-a și întâmplat, în lunile iulie și 
august.

Prognozele Agenţiei pentru Alimentaţie 
și Agricultură  a Naţiunilor Unite (FAO) 
și ale Organizației pentru Cooperare 
Economică și Dezvoltare (OECD) arată că 
prețurile la cereale vor continua să scadă 
în următorii doi ani, după care se vor sta-
biliza, ţinând cont că producţia crește 
într-un ritm mai rapid decât cererea pieței. 
Potrivit specialiștilor celor două instituţii, 
producţia mondială de grâu ar putea 
ajunge în acest an la 710,5 milioane (mil) 
de tone (t), depășind media din ultimele 
trei sezoane de 692,1 mil t. În anul 2023, 
producţia de grâu ar putea crește până la 
778,1 mil t.

Preţul grâului european a scăzut deja, 
ca urmare a îmbunătăţirii perspective-
lor privind rezervele mondiale, în ciuda 
conflictului din Ucraina, unul dintre marii 
exportatori la nivel mondial.

Acum, singurul factor care ar putea 
susține prețurile din drumul lor spre pră-
pastie este reprezentat de fermieri (în 
special de cei din SUA), tentați să stocheze 
grânele, decât să le vândă.

Recordul ultimilor 12 ani
FAO consideră că rezervele mondiale 

de cereale ar putea atinge cel mai ridi-
cat nivel din ultimii 12 ani. Socotelile 
s-au bazat pe producţiile mari de grâu în 
Uniunea Europeană, India și SUA.

Astfel, FAO a revizuit în creștere cu 18,3 
mil t, la 2,498 de miliarde (mld) de tone 
producţia de cereale pentru sezonul 
2014-2015.

Specialiștii FAO estimează o producţie 
de 122,5 mil t în China, 95,9 mil t în India, 
147,3 mil t în Uniunea Europeană.

Revizuirea a fost determinată de o pro-
gnoză de producţie mai favorabilă pentru 
porumb, cu un procent mai mare decât se 
estima inițial.

IGC prevede creșteri la 
grâu cu 11 mil t

Reprezentanţii International Grains 
Council (IGC) au ridicat recent estimările 
privind producţia mondială de grâu în 
anul agricol 2014-2015, cu 11 mil t, până 
la un total de 699 mil t, datorită recolte-
lor extrem de bogate din Rusia și Uniunea 
Europeană.

În august, preţul grâului cu livrare în luna 
noiembrie a scăzut cu 0,25 € sau 0,1% pe 
Bursa de la Paris, până la nivelul de 174 €/t.

La porumb, totalul recoltei din acest 
sezon a fost revizuită în creștere cu 8 mil t, 
până la un total de 963 mil t, în mare parte 
ca urmare a îmbunătățirii așteptărilor pri-
vind nivelul de producție din China.

Aceiași analiști susțin că stocurile mon-
diale de cereale ar putea atinge cel mai 
mare nivel înregistrat în ultimii 15 ani, cu 
producții de grâu și porumb în creștere. 
Astfel, producția va crește cu 12 mil t de 
cereale, până la un total care va fi realizat 
la nivel mondial de 1,95 mld t de cereale.

Surplus în UE
În august, analiștii de la Strategie Grains 

(SG) au fost de părere că, în Uniunea 
Europeană, producția de cereale duce 
către surplus. Franța reprezintă mâna 
forte responsabilă pentru jumătate din 
acest surplus, restul fiind împărțit de 
Ungaria, România și Bulgaria. Din acest 
motiv, prețurile vehiculate pentru noua 
producție agricolă au un potențial de scă-
dere, în special când vine vorba de Franța.

În cazul porumbului, SG a estimat o 
creștere a stocurilor mondiale de 28 mil t 
în sezonul agricol 2014-2015.

prognozele indică  
o creștere a stocurilor 
de cereale

Bref 

 Prețuri la grâu

În ciuda unei veri ploioase și a scăderii conţi-
nutului de proteine din grâu, Bursa de la Paris 
a anunţat în august o creștere a preţurilor 
pentru grâu până la nivelul de 173-174 €/t. 
Tot luna trecută, porumbul era tranzacționat 
cu 152,75 €/t, iar rapiţa, cu 325,25 €/t.

În schimb, la Constanța, preţul dat de pieţe 
era de 185-190 €/t la grâul românesc.

Preţul porumbului în SUA

Preţul porumbului a atins cel mai scăzut 
nivel din ultimii patru ani, în condiţiile în care 
se estimează o producţie record, atât în SUA, 
cât și în Europa. În plus, analiștii susţin că nive-
lul stocurilor va crește.

Preţul porumbului cu livrare în luna decem-
brie a scăzut cu 1,6% până la nivelul de 146,65 
$/t la Bursa de la Chicago. Analiștii cred că 
scăderile de preţuri vor continua până când 
fermierii își vor vinde în întregime produc-
ţia. Contractele futures au scăzut cu 25% pe 
fondul estimărilor că producţia record va 
reumple stocurile de cereale din SUA.

 România a contractat 180.000 t 
de grâu

Autoritatea Generală pentru Aprovizionare 
(GASC) din Egipt a semnat un contract pen-
tru achiziţionarea a 180.000 t de grâu din 
România și 60.000 t de grâu din Rusia, la un 
preţ mediu de 262,81 $/t. Aceasta a fost prima 
licitaţie internaţională organizată de Egipt, 
unde rezerva strategică de grâu este sufici-
entă pentru a putea produce pâine la preţuri 
subvenţionate, pe o perioadă de șase luni.

Record la producţia de soia

Guvernul american a estimat o producţie 
mondială de 299,8 mil t de soia, în creștere 
cu 5,6%. Specialiștii din cadrul companiei Oil 
World au evaluat producţia braziliană de soia 
din acest an la 89,5 mil t și au revizuit în scă-
dere previziunea de producţie a Argentinei 
până la un total de 54 mil t, din cauza condi-
ţiilor climatice.

Stocurile mondiale la sfârșitul sezonului ar 
putea totaliza 79,2 mil t, în creștere cu 26% 
faţă de anul anterior.
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D a n i e l  C o n s t a n t i n ,  v i c e p r i m -
ministru,  ministrul  Agricultur i i  ș i 
Dez voltări i  Rurale,  s-a angajat de 
mai multe ori să nu mai „trâmbițeze“, 
(poate ca să se laude!) producțiile 
record obținute de fermierii români.

Motivul este că negustorii de cere-
ale abia așteaptă pretexte, pentru 
a coborî  prețuri le.  Drept dovadă, 
Asociația Română a Comercianților 
de Produse Agricole (ARCPA) a orga-
nizat recent, o conferință de presă, în 
care a încercat convingerea gazetari-
lor, cum că prețurile de achiziție sunt 
mai mici, pentru că s-a scumpit trans-
portul.  În realitate, prețul a rămas 
aproape la nivelul de anul trecut, 
cu diferență de cel mult 3-5 €/t. Așa 
că nu a reușit să ne convingă! Deci, 
renunțăm la acest subiect.

 D i n  p ă c a t e ,  v i c e p r e m i e r u l  n u 
s-a ț inut  de cuvânt,  nic i  în  acest 
an!  După ce a „șușotit“  pe ici ,  pe 
colo,  cum că românii  se vor „aco -
per i“  cu rapiță ,  acum Constantin 
a  s p u s - o  î n  g u r a  m a re .  D o m n i a 
sa a par ticipat,  recent,  în județul 
Mehedinți, la demararea campaniei 
de recoltat la floarea-soarelui. Aici, 
oficialul Ministerului Agriculturii și 
Dezvoltării Rurale (MADR) a anunțat 
și producțiile la principalele culturi 
recoltate vara aceasta.

„Este un an foarte bun la rapiță, unde 
avem cea mai bună producţie din 
1970 încoace. Ca să fiu mai exact, anul 
acesta avem o producţie de 1,089 de 
milioane de tone, aproape dublu faţă 
de anul trecut. La grâu, de asemenea, 
producția din 2014 a depășit-o pe cea 
din 2013, ajungând la peste 7,37 de 
milioane de tone. Ploile din iunie au 
creat probleme la grâu, dar au avut 
efecte benefice asupra culturilor de 
porumb și floarea-soarelui și sperăm 
să fim din nou campionii Europei” – a 
declarat ministrul Agriculturii.

Record la cereale 
păioase

Datele provizorii centralizate la nive-
lul MADR arată că, în 2014, fermierii 
români au recoltat o cantitate de peste 
7,37 mil t de grâu și de secară, de pe 
o suprafață de 2 mil ha. Producția de 
grâu înregistrată este mai mare com-
parativ cu cea de anul trecut, când 
s-au recoltat 7,34 mil t. Însă producția 
medie a rămas redusă, de numai 3,65 t/
ha, dar depășind valoarea consemnată 
în 2013, de 3,55 t/ha.

Producția de orz și orzoaică a crescut 
de la 1,51 mil t în 2013, la peste 1,74 
mil t anul acesta. Producția medie la 
hectar a avansat la 3,38 t/ha în 2014, 
de la 3,27 mil t anul trecut. Suprafața 
cultivată cu orz și orzoaică s-a mărit de 
la 461.068 ha în 2013 la peste 516.353 
ha în 2014.

De asemenea, fermierii au recoltat 
în 2014 peste 379 mii t de ovăz, de pe 
cele 182.429 ha cultivate. Producția 
de anul acesta este cea mai mare con-
semnată din 1970 și până în prezent. 
În 1970, recolta a fost de 116 mii t, în 
1980 s-au recoltat aproximativ 46 mii t, 
iar în 2010 producția s-a ridicat la 304 
mii t. Anul trecut, producția de ovăz a 
fost de 362 de mii de tone.  Producția 
medie la hectar se cifrează anul acesta 
la 1,95 de tone.

La nivelul Uniunii Europene (UE), 
producţia de cereale în anul agricol 
2014-2015 va fi de 304,6 mil t, în creș-
tere cu aproximativ 1% faţă de anul 
anterior, conform celor mai recente 
estimări ale Directoratului General 
pentru Agricultură și Dezvoltare Rurală 
(DG-Agri) din cadrul Comisiei Europene 
(CE). Comparativ cu anul 2013-2014, 
producţia de cereale a UE va fi cu circa 
3 mil t mai mare (+1%).

Producţia de grâu din UE pentru 
2014-2015 este estimată la aproxi-
mativ 145 mil t, în creștere cu 2 mil t 
(1,4%) faţă de 2013-2014. 

Rapița, o surpriză
În 2014, România a înregistrat o 

producție record la rapiță, de 1,089 mil 
t, suprafața cultivată fiind de 423.237 
ha. Aceasta este cea mai mare consem-
nată din 1970. În ultimii trei ani, atât 
producția de rapiță, cât și suprafața 
cultivată au crescut constant. Astfel, în 
2012 s-au recoltat 157 mii t de rapiță, de 
pe o suprafață cultivată de 105.295 ha. 
Anul trecut, producția a crescut la 647 
mii t, iar suprafața cultivată a însumat 
284.874 ha. Totodată, producția medie 
la hectar a crescut constant în ultimii 
ani, de la 1,496 t în 2012 la 2,274 t în 
2013. În 2014, producția medie s-a ridi-
cat la 2,573 t/ha, acesta fiind cel mai bun 
randament consemnat în ultimele două 
decenii.

Potrivit datelor MADR, piaţa de rapiţă 
este estimată în acest an la 350 de mili-
oane de euro, iar aproximativ 80% din 
producţie se va exporta.

Adăugăm că producţia medie de rapiţă 
a fost estimată pentru UE la 3,32 t/ha, 
peste nivelul de anul trecut de 3,21 t/
ha. Recoltele din acest an vor fi cu 6,9% 
peste nivelul de anul trecut și cu 8,4% 
peste media ultimilor cinci ani.

Totuși, la nivel mondial, s-au raportat 
producţii scăzute în Canada, Ucraina 
sau Australia. În plus, potrivit specialiș-
tilor de la Oil World, exporturile la nivel 
mondial ar putea scădea la 13,6 mil t de 
la 13,9 mil t în sezonul 2014-2015, față 
de un nivel record înregistrat anul tre-
cut, de 15,2 mil t.

Speranțe pentru toamnă
Suprafața cultivată cu floarea-soarelui 

în 2014 este de 1 mil ha, nivel similar cu 
cel din 2013. Anul trecut, producția a 
depășit pragul 2 mil t, înregistrându-se 
astfel cea mai bogată recoltă din ulti-
mele trei decenii. Producția medie la 
hectar a fost de 1,908 t, depășind valo-
rile consemnate în 2011 și 2012, când a 
fost de 1,798 t/ha și, respectiv, 1,31 t/ha.

Sprijin indirect pentru  
comercianții de cereale
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Protecția culturii porumbului este o 
prioritate, pentru Bayer CropScience. Și 
nu vorbim numai despre controlul buru-
ienilor, ci și despre toate celelalte verigi 
tehnologice, cum sunt controlul dăună-
torilor sau tratamentul semințelor, unde 
facem eforturi susținute pentru a oferi 
cultivatorilor soluțiile optime, adaptate 
condițiilor noastre de cultură.

Dintre toate verigile tehnologice, con-
trolul buruienilor este cel care dă cele 
mai mari bătăi de cap fermierilor, dar și 
cel pe care noi îl considerăm primordial, 
pentru a avea o cultură curată, lipsită 
de competiția buruienilor, cu cele mai 
mari șanse de a-și atinge potențialul de 
producție.

Recomandarea Bayer pentru controlul 
buruienilor la porumb ține cont de diver-
sitatea practicilor agricole ale fermierilor 
noștri, a factorilor pedoclimatici specifici 
și de rezerva mare a buruienilor a solu-
rilor noastre, indiferent de tehnologia 
aplicată: fie că este vorba de aplicări în 
preemergență, postemergență precoce 
(imediat după ce porumbul răsare) sau 

postemergență medie și târzie.
Pentru toate aceste practici, expertiza 

companiei  Bayer a condus la dezvolta-
rea unui portofoliu care se pliază perfect 
și oferă soluția optimă, indiferent de 
momentul de aplicare sau spectrul de 
buruieni existente.

Trei soluții pentru 
controlul buruienilor

Din observațiile pe care le facem în fie-
care an și, de asemenea, din informațiile 
pe care ni le oferă fermierii cultivatori 
de porumb, tehnologia care a adus con-
stant cel mai mare spor de producție a 
fost aceea unde am utilizat un produs 
puternic, eficient și „prietenos“ cu plan-
tele în primele faze de vegetație, fie că a 
fost aplicat înainte sau imediat dupa ce 
porumbul a răsărit.

Considerăm  această fază ca fiind critică 
pentru porumb, lucru care se explică fizi-
ologic prin faptul că, în această perioadă, 
plantele de porumb își programează și, 

eventual, reglează producția pentru anul 
în curs, în funcție de condițiile de cul-
tură și resursele pe care planta le are la 
dispoziție la momentul respectiv.

Bayer recomandă două soluții com-
plete, Adengo sau Merlin Duo, deoarece 
aceste erbicide au dovedit deja că sunt 
alegerea perfectă pentru această fază, 
controlând buruienile anuale graminee, 
dar și cele cu frunza lată.

Adengo și Merlin Duo sunt produse 
care nu se volatilizează, nu se pierd, ci 
se fixează în stratul superficial al solului, 
unde formează o bandă de protecție, o 
bariera eficientă împotriva buruienilor.

De asemenea, numărul mare de buru-
ieni din spectrul de control (știr, lobodă, 
mușețel, hrișcă, zârnă, iarbă bărboasă, 
mohor, costrei din semințe ect.) este 
un argument puternic pentru utilizarea 
pe scară largă în România, a celor două 
produse pe bază de izoxaflutol. Această 
componentă comună a celor două pro-
duse este responsabilă și de fenomenul 
unic de reactivare în condițiile în care, 
după o perioadă de secetă, intervine 

tehnologia Bayer de protecție 
a culturii de porumb 
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o ploaie de minimum 10 mm. În prac-
tică, s-au putut constata două-trei valuri 
succesice de reactivare, respectiv de 
distrugere succesivă a buruienilor în cul-
turile de porumb.

Cele două erbicide ale companiei Bayer 
conțin, de asemenea, substanțe active 
complementare, diferite, care împreună 
cu izoxaflutolul, în formulări moderne, 
inovative, completează spectrul de com-
batere al produselor. Acestea sunt doar 
câteva din avantajele pe care cele două 
produse le oferă.

Pe lângă cele două produse menționate, 
a treia formulare a isoxaflutolului, Merlin 
flexx, oferă și mai multă flexibiliate cul-
tivatorilor, dând posibilitatea de a fi 
amestecat cu orice soluție de control 
al buruienilor graminee, atât pentru 
aplicarea preemergentă, cât și pentru 
postemergența precoce, după răsărirea 
porumbului, până la faza de trei frunze 
ale culturii. Această formulare are incor-
porată o tehnologie safener, de protecție 
a plantelor de porumb ciprosulfamide 
(CSI) care, pe lângă rolul de bază, acela de 
grăbire a metabolizării substanței active 
în planta de cultură, îmbunătățește 
creșterea și dezvoltarea rădăcinilor, 
vigoarea culturii și starea ei fitosanitară.

Fiecare dintre aceste soluții, destinate 

fazei incipiente de dezvoltare a cultu-
rii de porumb, dă fermierilor cea mai 
mare siguranță și independență, față de 
precipitațiile căzute în această perioadă. 
Pe timp de secetă, alte produse existente 
în piața de produse de protecție a plan-
telor, destinate acestei faze de aplicare, 
își fac parțial sau deloc efectul. În schimb, 
soluțiile Bayer, datorită fenomenului unic 
de reactivare, intră din nou în acțiune pe 
parcursul a 6-8 săptamâni de la aplicare, 
odată cu prima ploaie căzută (mai mare 
de 10 mm).

Produs nou, în 
postemergență

În segmentul  de postemergență, com-
pania Bayer CropScience a lansat de 
curând, un nou erbicid puternic: Laudis 
66 OD. Este un produs unic, atât pentru 
spectrul său de combatere, cât și datorită 
grupei chimice noi, a formulării inovative 
și a efectului rapid asupra buruienilor – 
efectul Laudis!

Acest erbicid are un spectru foarte larg, 
controlând buruienile graminee anuale 
din cultura porumbului, inclusiv costre-
iul din  sămânță. De asemenea, Laudis 
combate un număr foarte mare de specii 

de buruieni cu frunză lată, inclusiv păla-
mida aflată în faza optimă de combatere. 
Safenerul înglobat în formulare, isoxadi-
fen-etil, face din Laudis un produs sigur și 
foarte bine tolerat de cultura de porumb, 
putând fi aplicat, atât în loturile de hibri-
dare, cât și în cele de porumb zaharat. 
Datorită formulării OD (dispersie în ulei), 
aderă foarte bine pe suprafața frunzei în 
momentul aplicării și este rapid absor-
bit de către plante, în numai o oră de la 
aplicare.

Equip este, de asemenea, un erbicid 
de excepție, cu calități recunoscute, atât 
pentru spectrul său larg, cât și pentru 
formularea sa avansată de tip OD sau 
safenerul prezent în formulare. Equip 
este soluția Bayer de control în special al 
buruienilor graminee anuale, cum sunt 
mohorul, iarba barboasă, firuța sau odo-
sul, precum și al celor perene ca pirul, 
costreiul din rizomi sau din semințe. 
De asemenea, Equip controlează și un 
număr mai restrâns de buruieni cu frunză 
lată, anuale.

Faza optimă de aplicare a erbicidului 
este cuprinsă în postemergență între 
patru și opt frunze ale porumbului, iar 
pentru buruieni, momentul dinaintea 
înfrățitului pentru cele anuale, 15-20 de 
cm în cazul costreiului din rizomi și nu 
mai mult de 10 cm în cazul pirului.

Tot pentru aplicare în postemergență, 
pe solurile cu infestări puternice cu buru-
ieni cu frunza lată, atât anuale, dar mai 
ales perene (volbură, pălămidă, susai, 
mărul lupului, chiar și rugi), soluția Bayer 
este erbicidul Buctril Universal.

Este un produs cu mod de acțiune sis-
temic, cu două substanțe active, care 
poate fi aplicat începând cu faza de 
patru frunze ale porumbului, dar nu mai 
târziu de cea de șase frunze. De aseme-
nea, Buctril Universal este soluția Bayer 
non sulfonilureică de control al buruie-
nilor, contribuind la prevenirea apariției 
rezistenței acestora la mult răspanditele 
erbicide sulfonilureice.

Nu ascundem faptul că, pe viitor, com-
pania Bayer pregătește noi soluții de 
control la buruienilor, inovative și foarte 
performante, pentru a răspunde cu suc-
ces nevoilor fermierilor cultivatori de 
porumb. 

Adrian Cosor, 
Crop Manager

 Bayer CropScience

Tehnologie
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rezistența plantelor la cădere și frân-
gere, pierderea rapidă a apei din bob la 
maturare etc. Nu în ultimul rând, se au în 
vedere conținutul de proteină (13-14%), 
de amidon (73-75%), de ulei (peste 9%), 
pretabilitatea pentru siloz. Însă la fel de 
importante sunt rezistența genetică la 
erbicide nespecifice culturii de porumb 
(quizalofop-p-etil) și androsterilitatea 
citoplasmatică.

Haploidia la porumb
În expunerea sa, Daniela Horhocea a 

pus accent pe adoptarea haploidiei la 
porumb.

Potrivit celor spuse, în cadrul companiei 
Procera, programul de implementare a 
acestei metode în ameliorarea porum-
bului a început în anul 2007, odată cu 
licențierea unui inductor de haploizi de la 
Institutul de Genetică din Chișinău și, tot-
odată, prin colaborarea cu geneticianul 
Valeriu Rotarenco, specialist în haploidie, 
recunoscut la nivel internațional pentru 
realizările sale.

Obiectivele urmărite prin utiliza-
rea metodei haploidiei în ameliorarea 
porumbului sunt:

- obținerea liniilor dihaploide (DH) și a 
hibrizilor de porumb cu aceste linii;

- obținerea noilor inductori de haplo-
izi îmbunătățiți din punct de vedere al 
frecvenței de inducere, a aspectului feno-
tipic, respectiv robustetea plantelor și a 
capacității de reproducere;

- perfecționarea metodei de dublare 

pentru o dublare aproape completă încă 
din prima generație.

În urma cercetării proprii, au fost obținuți 
patru inductori de haploizi, anume: PHI-
1, PHI-2, PHI-3, PHI-4. Aceștia au perioade 
diferite de maturitate și o frecvență de 
inducere cuprinsă între 13 și 17%, com-
parativ cu vechii inductori internaționali, 
la care frecvența de inducere era de maxi-
mum 10%.

Inductorii de haploizi marca Procera sunt 
deja recunoscuți pe plan internațional, fapt 
probat de licențierea lor către companii și 
universități din Argentina, Brazilia, Japonia, 
China, India, Thailanda, Statele Unite ale 
Americii, Serbia și Chile.

Rezistență la tribenuron 
metil

La un lot alăturat, ne-a așteptat Nicolae 
Boaghe, reprezentant zonal, care a vorbit 
despre realizările Procera, la floarea-soare-
lui. Conform domniei sale, această cultură 
este ameliorată în cadrul unui program 
propriu.

Interesantă este povestea rezistenței 
genetice a florii-soarelui la erbicide sulfo-
nilureice (tribenuron metil). Astfel, a fost 
identificată, într-o varietate de floarea-
soarelui sălbatică, o genă care conferă 
rezistență. Gena a fost izolată și, prin 
încrucișări repetate, a fost introdusă în 
materialul genetic rezultat.

În urma selecției, sunt înregistrați în 
fiecare an, cel puțin doi hibrizi noi de floa-
rea-soarelui, cu tehnologie proprie.

La ora actuală, a precizat Boaghe, se află în 
testare 700 de hibrizi noi. În urma selecției, 
pe lângă rezistența la erbicidul menționat, 
plantele trebuie să prezinte rezistență la 
mană și lupoaie, rasele superioare. De ase-
menea, trebuie să aibă conținut ridicat de 
ulei, să dea producții constante și mari.

(continuare în pag 26)
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Traian Dobre

Abia a „sunat“ ceasul de ora 10, pro-
gramată pentru a începe Ziua cercetării 
Procera, ajunnsă la a VI-a ediție, iar gaz-
dele au și format primele grupuri de 
vizitatori, pe care le-au îndrumat către 
loturile experimentale. Nimănui nu i-a 
venit să creadă că, în România, există 
organizatori paroliști! Bravo lor!

Evenimentul, dedicat cercetării în agri-
cultură, a avut loc la Fundulea, județul 
Călărași, unde există 40 ha destinate 
ameliorării. Au fost prezenți 350-400 
de invitaţi, cei mai mulți fermieri, dar și 
câțiva colaboratori, specialiști de la unele 
stațiuni de cercetare dezvoltare și din 
rețeaua ISTIS, din mai multe zone ale țării.

Un milion de euro 
investiți anual

Primul a intrat în „horă“ Adi Mihai, repre-
zentant zonal al firmei, care a făcut o 
scurtă prezentare a companiei. Astfel am 
aflat că Procera Agrochemicals România, 
cu capital 100% românesc, a fost înfiin-
ţată în 2001, ca reprezentanţă exclusivă în 
țara noastră, a firmei americane Procera. 
Iniţial era specializată în producerea și 
comercializarea de pesticide.

Din 2003, au început lucrări de ame-
liorare la porumb și floarea-soarelui. 
Un an mai târziu, în 2004, Procera 
România a înfiinţat un departament de 
cercetare-dezvoltare.

După mai mulţi ani de performanţă 
în activitatea știinţifică, în 2011, a apă-
rut Procera Genetics care a preluat 
programul de cercetare de la Procera 
Agrochemicals, domeniul de activitate 
al noii companii fiind administrarea de 
noi programe de ameliorare și licenţierea 
materialului genetic.

Compania trebuie să se descurce numai 
din fonduri proprii, iar investițiile în cer-
cetare „înghit“ anual apropximativ un 
milion de euro.

Milionul investit l-am regăsit în câmp, 
în loturile comparative, unde hibrizii 
convenționali de porumb Procera nu 
erau cu nimic mai prejos decât cei ai unor 

companii internaționale renumite. Atâta 
doar că prețul semințelor comercializate 
către fermieri este mai mic.

Lungul drum de obținere 
a hibrizilor

Cercetătoarea Daniela Horhocea a expli-
cat celor prezenți lungul și dificilul drum 
care trebuie parcurs în procesul obținerii 
unor noi hibrizi de porumb. Conform 
afirmațiilor sale, în ameliorare, se începe 
cu 15.000 de descendențe.

„De-a lungul mai multor ani, prin 
autopolenizări, selecție și eliminarea 
formelor care nu ne convin, numărul de 
descendențe scade la aproximativ 3.000. 
Cu acestea, se face hibridarea“ – a afirmat 
Horhocea.

Astfel se obțin 2.100 de hibrizi experi-
mentali, din care, în final, rămân numai 
zece, care sunt testați la Fundulea, dar și 
în rețeaua ISTIS, în zece centre din diferite 
zone ale țarii.

În continuare, cercetătoarea a vorbit 
despre programul propriu de amelio-
rare a porumbului. În cadrul acestuia, se 
urmăresc performanțele de producție, 
cum ar fi numărul de știuleți pe plantă, 
mărimea știuletelui (lungime, grosime, 
număr de rânduri de boabe și boabe pe 
rând, diametru rahis), mărimea și pro-
funzimea bobului, greutatea boabelor. 
De asemenea, se ține cont de rezistența 
la temperaturi scăzute la germinare, 
toleranța la secetă și arșiță, prolificitate, 

Ziua cercetării procera
Eveniment
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Eveniment

Daniela Horhocea

Porumb

Ameliorare porumb Inductor

Avantajele haploidiei•  Reducerea timpului de obținere 
a liniilor de porumb la doar trei 
generații,  comparativ cu 5-7 
generații prin metodele clasice de 
ameliorare.•  Liniile dihaploide sunt complet 
homozigote pentru toate genele 
alele, situație ce nu se realizează 
în totalitate prin metoda clasică, 
deci uniformitatea genotipică și 
cea fenotipică vor fi cu mult mai 
stabile.

Hibrizi înregistrați de porumb
 ÎHS comerciali: Cera 270 HP (FAO 270), 
Cera 290 (FAO 290), Cera 310 (FAO 
310), Cera 320 (FAO 320), Cera 391 
Qtek (FAO 390), Cera 450 (FAO 450).
 HT comerciali: Cera 390 (FAO 390), 
Cera 395 (FAO 390), Cera 440 (FAO 
440), Bărăgan 48 (FAO 480), Cera 540 
(FAO 540).

Inductorul de 
haploizi

Frecvența de 
inducere, %

Stock 6 (USA) 1-2

ZMS, KMS (Russia) 2-3

MHI (Moldova) 6-8

RWS (Germany) 8-10

PHI (Romania) 14
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(urmare din pag 25)

Randamentul hibrizilor înregistrați este 
de 5 t/ha în situații optime, iar în fermă, în 
funcție de condițiile pedoclimatice și teh-
nologie, 3-4 t/ha, în zona de sud a țării, 
mai secetoasă, fără irigare. Cea mai mare 
producție, de 4,8 t/ha, s-a obținut în 2013.

Rezistență la 
quizalofop-p-etil

Circuitul s-a încheiat tot la purumb. Mihai 
Radu, director tehnic, a vorbit despre 
calitățile hibrizilor Procera și a pus accent 
pe cei cu rezistență genetică la erbicide 
nespecifice culturii de porumb. În cadul 
acestui program avansat, toți hibrizii au 
rezistență la erbicide graminicide pe bază 
de quizalofop-p-etil.

Conform afirmațiilor sale, la ora 
actuală, genetica este proprie.  Însă ame-
liorarea a început cu material genetic de la 
universitățile nord-americane din Dakota 
de Nord și Iowa.

Programul de ameliorare a porumbu-
lui urmărește acoperirea zonelor I și II 
de cultură, cu hibrizi care au capacitate 
mare de producție și cu toleranță cât mai 
bună la secetă, în general la condițiile 
pedoclimatice.

Hibrizii de porumb recomandați de 
Procera, pentru aceste zone de cultură, 
sunt din grupa FAO 350-450. Au randa-
mente de 12-16 t/ha, la nivel de fermă și 
fără irigații.

Eveniment

Ziua cercetării procera

Septembrie 2014

Avantajele quizalofop-p-etil•  Control în postemergenţă al tutu-
ror buruienilor graminee, anuale 
și perene (mai puţin Phragmites); 
la tehnologia cu rimsulfuron și 
nicosulfuron nu se poate combate 
Cynodon dactilon, fiind buruiană 
rezistentă.•  Control mai bun pentru toate 
speciile de mohor care este deja 
înfrăţit.•  Depinde în foarte mică măsură 
d e  c o n d i ţ i i l e  d e  a p l i c a r e 
(temperatură).•  Nu are limită de aplicare, în ceea ce 
privește faza de dezvoltare a plan-
telor de porumb.•  Se poate aplica de mai multe ori 
pentru aceeași cultură de porumb.•  Lipsa efectelor remanente în caz 
de dozare maximală, ca în cazul 
produselor sulfonilureice.

Floarea-soarelui

Ameliorare floarea-soarelui

Hibrizi de floarea-soarelui
 Înregistrați: PF 100 SU, PRO 229 SU, 
PRO 111 SU, PRO 112 SU, PRO 121 
SU, PRO 122 SU, PRO 132 SU și PRO 
138 SU.
 În testare ISTIS anul II: PRO 151 SU, 
PRO 152 SU, PRO 153 SU, PRO 154 SU.
 În testare ISTIS anul III: PRO 147 SU, 
PRO 144 SU. 

Mihai Radu



28

Traian Dobre

Compania Monsanto România avut 
o idee deosebită, de prezentare a unor 
înalte performanțe tehnologice și a pro-
cesului de obținere și tratare a semințelor. 
Evenimentul, organizat în perioada 28-29 
august, dedicat jurnaliștilor, dar și fermi-
erilor, s-a intitulat „Drumul unei seminţe”. 
Cu această ocazie, participanţii au fost 
conduși prin procesul de producţie a 
unei seminţe, de la obţinere și până la 
distribuţie. Au fost aduse în discuţie 
unele dintre cele mai importante aspecte 
pentru companie: îmbunătăţirea produc-
ţiei agricole și implicarea în susţinerea 
dezvoltării agriculturii în zonele sărace 
din România.

Întreaga acțiune a fost structurată în trei 
părți distincte.

Tot pe drum, pe drum …
Autocarul ziariștilor a plecat din 

București. După aproape 200 km rulați, 
călătoria agricolă pe drumul seminţelor a 
început la Viziru, județul Brăila, localitate 

aflată aproape de granița cu Ialomița. 
Aici, participanţii au vizitat un câmp de 
multiplicare a porumbului și au asistat la 
recoltare.

Organizatorii au vorbit, printre altele, 
despre ideea de conservare a resurselor 
vitale și au oferit celor prezenți, posibili-
tatea de a afla care sunt soluţiile cele mai 
la îndemână pentru a crește productivita-
tea în agricultură.

Interesant a fost că o dronă, care a 
bâzâit ca un bondar, a luat imagini spec-
taculoase de sus. Acestea ne-au fost puse 
la dispoziție de Monsanto.

Tratarea semințelor
Înapoi la autocar, înapoi spre București, 

dar ne-am oprit cu vreo 30 km înainte 
de Capitală, la Stația de procesare a 

Drumul unei semințe,  
de la recoltare la utilizare

Eveniment
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semințelor din Sinești (Ialomița). Este 
considerată cea mai performantă din 
Europa, a companiei Monsanto!

Anual, în această locaţie sunt proce-
sate, condiţionate și însăcuite seminţe 
de porumb ce însumează peste 2,7 mili-
oane de saci, cu care se pot însămânţa 
aproximativ 2,1 milioane de hectare de 
porumb.

Pe o suprafaţă de 15 hectare, staţia de 
procesare folosește cele mai bune prac-
tici industriale, care pregătesc sămânţa 
pentru fermieri. În cadrul vizitei, am 
văzut practic, procesarea seminţelor de 
porumb pas cu pas: depănușarea și selec-
ţia, uscarea, batozarea, stocarea, sortarea, 
tratamentul, împachetarea și transportul.

Totodată, am aflat că stația a fost cer-
tificată în toamna anului 2013, conform 
ESTA, noul standard privind tratamentul 
semințelor, cu referire directă la securita-
tea angajaților, a fermierilor și a mediului 
înconjurător. În acest scop, stația a trebuit 
extinsă și îmbunătățită. Astfel, Monsanto 
România a achizitionat noi echipamente 
pentru procesare, inclusiv sisteme de 
aspiratie, de patru ori mai puternice 
decât cele existente inițial. A construit și 
a implementat noi proceduri de lucru, a 
inclus analiza nivelului de praf în fluxul 
laboratorului, prin punerea pe piață doar 
a loturilor care dovedesc maximum 0,75 g 
de praf per 100.000 de semințe. Iată de ce 
a fost îmbunătățit și mărit laboratorul de 
analize cu 120 mp, pentru a corespunde, 
printre altele, noilor teste cerute (Testul 
Heubach). Nu în ultimul rând, a fost nece-
sară instruirea personalului, pentru a face 

față noii tehnologii, noi instruiri dedicate 
tehnicienilor din fluxul de procesare și 
laborator, în acord cu legislația în vigoare 
și a standardului ESTA.

Extinderea făcută în etapa a doua 
de dez voltare  a  staț ie i ,  inclus iv 
îmbunătățirirea pentru certificare, a cos-
tat aproximativ 32 de milioane de dolari. 
În urma acesteia, capacitatea de proce-
sare s-a dublat.

Farm Progress
Din nou pe drum, aproape 100 km, 

până la Slobozia (Ialomița). Aici, a doua 
zi, au avut loc seminariile Farm Progress, 
un eveniment cu tradiţie al companiei 

Monsanto, care aduce laolaltă anual fer-
mieri din zonele de sud, sud-est și estul 
ţării.

Au fost prezentate soluţii tehnologice 
inovatoare și eficiente pentru culturile 
de porumb. În cadrul acestei platforme 
experimentale, Monsanto a prezentat 
hibrizi de porumb Dekalb, pentru a se 
vedea potenţialul de producţie și com-
portamentul acestora în diferite condiţii 
de climă și sol.

De menționat că Monsanto România 
se implică activ în identificarea celor mai 
bune soluţii pentru o agricultură suste-
nabilă, oferind fermierilor seminţe de 
înaltă calitate, pentru a obţine mai multă 
producţie de pe aceeași suprafaţă de 
teren arabil, în timp ce prezervă resursele 
naturale. Toate acestea duc, totodată, și la 
îmbunătăţirea nivelului de trai al fermieri-
lor și al familiilor acestora.

Eveniment
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Câmp cu porumb la Viziru

Detaliu Stație de procesare

Stația de procesare

Câmpul văzut de sus

Participanți la Drumul seminței
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Rezistență sporită la 
fuzarioza spicului

1. Transmiterea genelor de rezistență de 
la cel puțin un părinte.

2. Capacitate de susținere mărită, 
distanță mai mare între spic și sol.

Rezistența la stres a hibrizilor de grâu 
este dată de sistemul radicular bine dez-
voltat, care contribuie la atingerea unui 
randament sporit, precum și datorită 
activității fiziologice care valorifică mult 
mai bine conținutul de azot din sol decât 
la soiurile tradiționale.

Rezistența la principalele boli cripto-
gamice este preocuparea principală 
în activitatea de ameliorare. Din acest 
motiv, hibrizii de grâu au o rezistență 
generală bună la bolile importante, astfel 
încât sunt corespunzători pentru tehno-
logiile integrate de protecție a plantelor.

Tehnologia cultivării
Hibrizii de grâu se adaptează foarte 

bine condițiilor din țara noastră. Sămânța 
viabilă și dezvoltarea unei rădăcini puter-
nice după încolțire avantajează hibrizii 
față de soiurile tradiționale, mai ales în 
condiții extreme.

Rădăcinile mai viguroase, care pe ne trează 

solul în profunzime, pot exercita o putere 
de absorbție crescută. Astfel capacitatea 
plantei de a valorifica apa și nutrienții 
este superioară soiurilor tradiționale.

De asemenea, prezintă vitalitate, 
activitate fiziologică și robustețe cres-
cută față de soiurile tradiționale. Acest 
surplus de randament asigură un 
nivel crescut de producție, mai ales în 
condiții grele de cultivare (de exemplu, 
sol sărac, secetă, culturi premergătoare 
nefavorabile), când soiurile nu își pot 
valorifica pe deplin potențialul genetic.

Nevoia de culturi 
premergătoare

Nevoile hibrizilor de grâu în ceea 
ce privește culturile premergătoare 
nu diferă față de cele ale soiurilor 
tradiționale, dar momentul curățirii 
culturi i  premergătoare are un rol 
important în formarea asolamentului.

Cele mai bune plante premergă-
toare pentru hibrizii  de grâu sunt 
cele care eliberează devreme tere-
nul (leguminoase, rapiţă de toamnă), 
dar și culturile de prășitoare, care se 
recoltează cel târziu la sfârșitul lunii 
septembrie.

Lucrările solului

Hibrizii de grâu nu sunt pretențioși la tipul 
de sol sau la procedura de prelucrare a solu-
lui, dar sunt pretențioși la modalitatea de 
pregătire a patului germinativ. Este esențială 
alegerea unei metode de cultivare adec-
vate, care să se adapteze la starea generală 
a patului germinativ, respectiv la necesitățile 
tehnologice ale tipului de plantă.

Din acest motiv, hibrizii de grâu necesită 
un sol fără straturi reziduale, aerat cores-
punzător și care s-a așezat bine până la 
semănare.

Semănatul trebuie programat astfel încât 
solul să se așeze în mod natural sau trebuie 
să obținem acest lucru, prin lucrări meca-
nice de tasare. Pe lângă așezare, un aspect 
important îl reprezintă și mărunțirea solului.

Gestionarea nutrienților
Î n  c e e a  c e  p r i ve ș t e  a p l i c a re a 

îngrășămintelor, nu există diferențe față de 
soiurile tradiționale. Îngrășămintele aplicate 
toamna, având substanțe active complexe 
de tip NPK, asigură nutrienții de toamnă ai 
hibrizilor de grâu.

Primăvara devreme, în ferestrele iernii, 
atunci când este posibil, se vor administra 
fracționat două treimi din cantitatea de azo-
tat de primăvară, deoarece hibrizii de grâu 
trecuți prin iarnă se regenerează și înfrățesc 
foarte repede. A doua administrare de 
îngrășământ se va face la formarea paiului, 
cu treimea rămasă din azotatul destinat apli-
cării în primăvară.

Microelementele sunt baza alimentării 
echilibrate în cazul oricărei plante de cul-
tură. Pe lângă îngrășămintele granulate, 
microelementele pot fi administrate și sub 
formă de îngrășământ foliar.

Necesarul nominal de nutrienți în cazul 
grâului de toamnă și al hibrizilor de grâu 
pentru 1 tonă de producție de boabe, 
respectiv pentru masa aferentă de rădăcini 
și tulpină este de 25-30 kg N, 12-14 kg P2O5 
și 18-23 kg K2O.

(Continuare în pag. 32)

avantajele hibrizilor de grâu 
Saaten union (II)

Panoramic

Septembrie 2014
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(Urmare din pag. 30)

Indiferent de ce tip de nutrienți pro-
fesionali am administra și indiferent de 
costurile de administrare, cert este că 
hibrizii de grâu valorifică mult mai bine 
apa și elementele nutritive din sol, com-
parativ cu soiurile tradiționale, astfel 
asigurând o producție sporită.

Semănatul
Conform experienței practice, norma 

de semințe necesare se stabilește astfel 
încât să obținem o densitate de 150 de 
boabe germinabile pe metru pătrat. La 
stabilirea normei de semănat (valoare 
de utilizare), trebuie luată în calcul masa 
la o mie de boabe (MMB) cu valori de 
50-55 g, germinația minimă (la hibrizii 
de grâu este de peste 90%), iar purita-
tea biologică, cu valori de peste 99%. 
Se recomandă folosirea unei norme de 
semănat de 75-80 kg/ha.

Experiența arată că hibrizii de grâu 
răspund pozitiv în cazul semănatului în 
perioada de la 20 septembrie la 10 octom-
brie. În practică, acest lucru înseamnă că 
semănarea hibrizilor de grâu coincide cu 
perioada semănării orzului de toamnă. 
Este important ca semințele hibrizilor de 
grâu să fie semănate înainte de perioada 
optimă a soiurilor de grâu tradițional!

Adâncimea de semănare se poate alege 
în funcție de starea patului germinativ. 
Adâncimea situată între 3 și 5 cm se con-
sideră o adâncime corespunzătoare.

Combaterea dăunătorilor 
și îngrijirea plantei

Semănatul timpuriu al  hibrizilor de 
grâu expune plantele tinere la dăunăto-
rii de toamnă, în primul rând la vectorii 
virali ai afidelor, ca și în cazul orzului de 
toamnă. În cazul în care se preconi-
zează instalarea afidelor (toamnă caldă 
și cu umiditate medie, respectiv înve-
cinarea cu o cultură de orz de toamnă 

sau porumb contaminat), în momentul 
apariției primelor exemplare înaripate 
este indicată administrarea prin pulveri-
zare a unui insecticid piretroid.

Se va acorda atenție sporită controlului 
buruienilor, deoarece, din cauza număru-
lui relativ mic de plante pe metru pătrat, 
puterea de suprimare a buruienilor de 
către plantele tinere este încă destul de 
mică.

Împotriva buruienilor răsărite din 
samulastră și a celor perene (în special în 
cazul unor culturi aflate în stare proastă 
și a monoculturilor, respectiv după rapița 
de toamnă), se recomandă pulverizarea 
de toamnă.

Protecția de primăvară a hibrizilor de 
grâu se va defini luând în considerare 
caracteristicile zonei de cultură, densi-
tatea de plante și gradul de infestare cu 
buruieni.

Experiența noastră ne arată faptul că 
înfrățirea la hibrizii de grâu este puter-
nică, astfel că, până în primăvară, puterea 
de suprimare a buruienilor este cores-
punzătoare. Paiul hibrizilor este puternic, 
asigurând o stabilitate bună și în condiții 
de cultivare intensivă.

Tratamentele culturii cu fungicide 

împotriva bolilor foliare și a spicelor se 
vor aplica în funcție de gradul infestării și 
de condițiile climatice ale anului agricol.

Recoltarea
Recolta unei culturi de grâu este ela-

borată pe întreaga durată a vegetaţiei. 
Precocitatea hibrizilor de grâu este dife-
rită, în general  fac parte din grupele de 
maturitate semi-timpurie, semi-târzie 
sau târzie. În cazul hibrizilor de grâu 
SAATEN-UNION, acest lucru oferă posibi-
litatea unei bune planificări a tehnologiei 
de cultivare, astfel se pot distribui efici-
ent etapele de lucru și se poate planifica 
foarte bine și recoltarea.

Recomandări
Saaten Union România a început acti-

vitatea de testare a hibrizilor de grâu, 
în vederea selecționării celor mai bune 
varietăți, pentru conditiile pedoclima-
tice din țara noastră, încă din anul 2008. 
Astfel Saaten Union România a adăugat 
în portofoliu comercial hibrizi de grâu 
foarte adaptați pentru condițiile de la 
noi din țară.

avantajele hibrizilor de grâu 
Saaten union (II)
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•	Producție de boabe și ulei foarte ridicată

•	Dezvoltare extrem de rapidă și viguroasă  
 în toamnă

•	Recomandat și în condiții dificile de  
 semănat (tardiv)

HYBRIROCK

HYBRIROCK – Soluția KWS  
pentru profit maxim.

Panoramic
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Această specie de salvie cu flori 
albe, care crește în pădurile cețoase 
d i n  e s t u l  m u nț i l o r  S i e r ra  M a d re 
(Mexic), este o curiozitate. Ea este 
probabil cel mai nobil prinț al mazate-
cilor, planta „Pipiltzintzintli”, despre 
a cărei acțiune „îmbătătoare”, adică 
stupefiantă, se face referire în actele 
Inchiziției, afle în arhiva națională din 
Mexico City.

Dator i tă  acestei  ac ț iuni ,  este  ș i 
astăzi cultivată de indienii mazateci, 
în Oaxaca. Aceștia folosesc frunzele 
de Salvia divinorum în ritualurile lor 
divine și șamanice. Înainte ca frunzele 
de salvia sfinților să fie mestecate, 
supte sau str ivite și  filtrate într-o 
băutură, ele sunt afumate de șamani 
și închinate zeilor. Se crede că, astfel, 

șamanul poate, în viziunile sale, să 
descopere cauza unei boli și să dea 
bolnavului  sfatur i  medicale.  Deci 
numele german de Warsagersalbei 
(salvia ghicitorilor) se potrivește!

Legătura făcută de om între plante 
și zeitați se bazează pe proprietățile 
plantei. Substanța activă halucino-
genă de bază din salvia sfinților este 
Salvinorina A (Divinorina A).

Această substanță a  fost descope-
rită de chimiști, dar mecanismul de 
acțiune asupra s istemului  ner vos 
nu a putut fi stabilit cu mijloacele 
ș i  metodele  de până acum.  Cum 
să-i convingi, deci, pe mazateci, să 
nu mai creadă în puterea zeiască a 
acesteia sau a altei plante cu acțiune 
stupefiantă, pe care o folosesc?

Acest gen botanic cuprinde vreo 22 de 
specii. Bamele sunt plante ierboase, iubi-
toare de caldură, care își au originea în 
nord-estul Africii, unde se mai numesc 
Gombo. Probabil că au un centru de ori-
gine și în estul Indiei. Însă sunt o cultură 
veche și în Egipt, unde se cultivau încă din 
secolul al II-lea î. Hr., pentru fructele lor, 
care se consumau ca legumă.

Păstăile, de fapt capsulele de bame și 
semințele necoapte, sunt caracterizate 
prin producția bogată de mucus, un lichid 
mucilaginos, care e pus în libertate la pre-
pararea mâncărurilor. Acest mucus are 
efect emolient asupra epiteliilor și ameli-
orează inflamațiile tubului digestiv și ale 
plămânului.

Tradiția africană spune că efectul de 
mărire a cantității de mucus, avut de toate 
speciile de Hibiscus, inclusiv de bame 
(Hibiscus = Abelmoschus esculentus), ar 
provoca creșterea cantității mucusului și 
în organele genitale. Astfel, în țările de ori-
gine, speciile de Hibiscus erau folosite ca 
întăritori sexuali.

Wolf-Dieter Storl scrie în cartea sa 
„Pflanzendevas“ („Spiritele plantelor“) ca 

„Jazz” ar fi o modificare a cuvântului englez 
„Jizz”, o vorbă vulgară pentru spermă (eja-
culat), lichidul mucilaginos care transportă 
spermatozoizii.

În India, exista un cult al Zeului elefan-
tului Ganesha, care are cap de elefant, iar 
nasul (trompa) îi ajunge pâna în partea 
inferioara a burții și atârnă ca un penis. 
Acestui zeu i se aduc flori roșii de hibiscus 
la festivitățile cultice. Bamele sunt con-
siderate, și aici, o mâncare cu proprietați 
de promovare a producției de spermă și 
spermatozoizi.

Între timp, s-au creat multe soiuri de 
bame adaptate la diferite condiții clima-
tice și această specie se cultivă peste tot, 
unde vara este caldă, dar mai ales în regiu-
nile tropicale.

Fructele de bame se consumă în princi-
pal în stare necoaptă, crude în salate sau 
fierte în diferite mâncăruri, inclusiv în cele 
dietetice.

Uleiul din boabele coapte de bame se 
folosește în industria băuturilor și în cea 
de parfumerie.

Pagină realizată de Th. Echim

Salvia sfinților, o plantă halucinogenă a mazatecilor

Bamele, întăritori sexuali

Legendele plantelor

• Salvia divinorum, Fam. Labiatae • Pentru benzi multicolore în parcuri și grădini 

• Abelmoschus esculentus, Fam. Malvaceae

Salvia divinorum

Abelmoschus esculentus

Dr. Theodor Echim

Oamenii sunt plăcut impresionați de 
combinațiile naturale de flori în stratu-
rile și/sau rondurile din parcuri, grădini, 
decor stradal ori din jurul casei. Una 
dintre soluțiile cele mai simple, ieftine și 
agreabile este folosirea benzilor cu ames-
tecuri de flori de vară. Se pot cultiva cu 
amestecuri multicolore, peluze întregi 
sau insule colorate la intersecțiile străzi-
lor, din mai până în octombrie.

Categorii de flori
Există amestecuri de semințe de flori 

anuale, bianuale și perene.
Anualele oferă decor floral în cel mai 

scurt timp, înflorind la aproximativ șase 
săptămâni, după semanat. Efectul lor 
rezultă din variația culorilor deosebite, 
puternice și plăcute.

Bianualele înfloresc în primul an de 
cultură și iernează pe strat, înflorind în 
primăvara următoare. Perenele înfloresc 
de regulă în anul al doilea de cultură, 
crescând în vigoare cu timpul. Stadiul de 
început al acestora este cam sărăcăcios.

Astfel, un amestec din toate aceste 
trei categorii de flori de câmp cultivate 
oferă o variantă practicabilă. Și semăna-
rea lor pe suprafețe separate, dar care se 
îmbină una într-alta, ca într-un puzzle 
decorativ, are efect deosebit.

Amestecurile pot fi cumpărate, dar și 
realizate de fiecare floricultor în parte, 
după dorința și imaginația proprie. Se 
pot amesteca 30-50 de specii și soiuri. 
Dar pentru a reuși, începând cu semă-
natul, trebuie să se aibă în vedere câteva 
chestiuni.

Elemente de tehnologie

•  Suprafețe destinate amestecuri-
lor decorative. Terenul trebuie să fie 
sărac în elemente nutritive, la începu-
tul culturii. Altfel, speciile viguroase 
le concurează pe cele cu creștere mai 
slabă.•  Suprafețe destinate decorului . 
Amestecurile de flori trebuie să fie eli-
berate total de vegetație, înainte de 
semănat.• Înainte de semănat. Se recomandă o 
frezare a fâșiilor decorative, la o adân-
cime de 15 cm. În cazul în care mai apar 
buruieni, acestea trebuie eliminate.•  Protecția contra l imacșilor .  Se 
recomandă semănarea de borduri cu 
hasmațuchi (Anthriscus cerefolius) ca 
repelent în jurul straturilor cu ameste-
curi decorative.

Î n  g e n e r a l ,  m ă r i m e a  ș i  f o r m a 
semințelor nu împiedică o amestecare 
bună, dar se poate produce o anu-
mită separare a boabelor. De aceea, 
se recomandă amestecarea repetată a 

compoziției, înaintea și chiar în timpul 
semănatului. La o bună reușită, con-
tribuie și amestecarea de nisip, boabe 
de porumb sau griș de grâu. Cu aceste 
adaosuri, se poate controla mai bine 
împrăștierea semințelor și se evită 
semănarea dublă a unei suprafețe.

Semănatul se face pe sol uscat, pen-
tru ca semințele să nu se lipească de 
tăvălug, cînd se presează terenul după 
însămânțare.

Cantitățile de semințe recomandate 
pe unitatea de suprafață trebuie să res-
pecte strict cerințele producătorului. 
În caz contrar, speciile mai viguroase 
le vor domina pe cele cu devoltare mai 
slabă și cu nevoie de lumină, care se 
pot pierde, sărăcind astfel bogăția de 
culori.

Pentru faza de răsărire, trebuie asigu-
rată umiditate continuă, cel puțin două 
săptămâni.

Contra  păsar i lor  care  c iugulesc 
semințele, numai până la răsărire, se 
pot folosi plase de protecție cu ochiuri 
mici sau folii transparente de plastic, 
precum cele din legumicultură.

Producerea semințelor
Sectorul de semințe pentru ameste-

curi multicolore este la ora actuală, în 
mare măsură, în mâna marilor firme din 
vestul Europei. Cum aceste semințe se 
importă, costurile relative sunt peste 
puterea financiară a beneficiarilor 
români. De aceea, este avantajos ca 
producerea semințelor să se facă de 
către producători autohtoni.

Tehnica de producere a semințelor 
din speciile ce se pretează nu este com-
plicată și nu necesită izolare în spațiu. 
Suprafețele de cultură sunt relativ mici, 
iar, la o parte dintre specii, semințele 
se pot recolta din rondurile decorative 
sau chiar din natură.

Important este să se respecte adân-
cimea și epoca de semanat, iar la 
începutul vegetației să se mențină 
terenul curat, fără buruieni.

producerea amestecurilor  
de semințe de flori

Flori de camp
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Prof. univ. dr. Petre Diaconu

Iată, au trecut peste 200 de ani, de la 
venirea pe lume a lui Charles Darwin, 
fondatorul teoriei evoluţioniste. S-a 
născut pe 12 februarie 1809, în loca-
litatea Sherwsburi din Anglia. Tatăl, 
Robert, medic din înalta societate, era 
fiul lui Erasmus Darwin, medic și filo-
zof, care, prin concepţiile sale, a antici-
pat descoperirile nepotului său.

Școala a început-o la vârsta de 8 ani, 
în Sherwsburi, cu rezultate slabe la în-
văţătură. În schimb, era preocupat de 
colectatea de scoici, minerale, monede 
și sigilii poștale. Apoi, în 1818, părinţii 
l-au încsris la școala teologului Samuel 
Butler, din aceeași localitate, unde a 
învăţat timp de 7 ani. Nemulţumit de 
anii petrecuţi în școala teologică, la bă-
trâneţe în autobiografie, Darwin scria: 
„Nimic nu ar fi putut fi mai dăunător 
pentru dezvoltarea inteligenţei mele, 
decât școala dlui Butler”.

Pasiunea de colecţionar s-a amplifi-
cat continuu, trecând la cunoașterea 
denumirilor insectelor și, în mod deo-
sebit, ale păsărilor din zonă. Încă la vâr-
sta de 10 ani, Darwin impresiona prin 
cunoașterea faunei locale.

Tatăl lui Charles, nemulţumit de preo-
cupările fiului său, l-a retras din școală, 
apostrofându-l: „În afară de vânătoare, 
câini și prinderea șobolanilor nu te in-
teresează nimic în viaţă. Ai să fii o ruși-
ne pentru familie și pentru tine însuţi”.

În octombrie 1825, tatăl său l-a înscris 
la Facultatea de medicină din Edinburg, 
pe care tânărul a abandonat-o.

În 1826, Charles Darwin s-a înscris în 
forul știinţific Plinian Natural History 
Society, unde s-a evidenţiat ca viitor 
om de știinţă. În 1827, a publicat prima 
sa descoperire, stabilind că sporii negri 
din cochiliile scoicilor nu erau altceva 
decât ouă de lipitoare.

Un an mai târziu, tatăl său l-a înscris la 
Facultatea de Teologie din Cambridge, 
unde era interesat numai de botanică 

și geologie. S-a evidenţiat cu contribu-
ţii meritorii în taxonomia plantelor, de-
venind colaboratorul marelui cleric bo-
tanist și geolog John Stevens Henslow. 
În 1831, Darwin a încheiat cursurile de 
teologie, ocupând locul al zecelea din 
178 de absolvenţi.

Expediţie în jurul lumii
Renumitul Alexander von Humbold, 

observând calităţile lui Darwin, l-a 
recomandat pentru efectuarea de că-
lătorii știinţifice. Propunerea a fost 
acceptată de profesorul Henslow, iar 
tânărul Darwin a însoţit, ca naturalist, 
expediţia în jurul lumii, pe vasul HMS 
Beagle, în perioada 27 decembrie 1831 

– 2 octombrie 1836. Au fost vizitate 
coastele Americii de Sud, Arhipelagul 
Galapagos, Oceanul Pacific, Noua 
Zeelandă, Australia, iar de aici, prin 
Oceanul Indian și Atlantic, spre Brazilia 
și înapoi în Anglia.

De mare importanţă pentru formarea 
concepţiei evoluţioniste a fost popa-
sul în Galapagos, unde s-a oprit între 
15 septembrie și 20 octombrie 1835. 
L-au impresionat mai multe specii de 
broaște ţestoase, a stabilit existenţa a 
70 de specii de păsări etc. În Brazilia, 
Darwin a remarcat sclavia, pe care a 
detestat-o. Au fost luaţi la bord trei in-
digeni din Ţara de Foc (1830), care au 
petrecut un an în Anglia, de unde au 
fost readuși ca misionari.

Charles Darwin,  
fondatorul teoriei evoluționiste

Vastul material geologic, paleonto-
logic, zoologic, botanic și etnografic 
și modul deosebit al observaţiilor au 
constituit premizele formării teoriei 
evoluţiei speciilor, adăugând că, oda-
tă cu speciile, evoluează și pământul. 
Pentru toate aceste contribuţii, Darwin 
a fost (și este) apreciat ca un naturalist 
de mare valoare, în 1838 fiind numit se-
cretar al Societăţii de Geologie, funcţie 
pe care a deţinut-o până în 1841.

În formarea concepţiilor lui Darwin, 
un rol important a avut colaborarea 
cu Charles Lyell, cel mai mare geolog 
al epocii sale. Preluînd concepţiile lui 
Lyell, Darwin a ajuns la convingerea că 
speciile au evoluat în mod asemănător 
cu evoluţia Pământului.

Originea speciilor
La sfârșitul anului 1836, Darwin s-a 

stabilit în orășelul Down din Anglia, 
unde a început să formuleze teoria 
evoluţiei, conform căreia, speciile evo-
luează prin transformări treptate de la 
formele simple la cele mai avansate.

Prima formă a lucrării fundamentale 
Originea speciilor a fost redactată în 

1842, în 35 de pagini, apoi în 1844, în 
230 de pagini. Caracterul lui scrupulos 
nu îi permitea să hotărască publicarea, 
deși bunii parteneri Hooker și Lyell in-
sistau să facă acest lucru. A apărut ma-
rea surpriză: tânărul naturalist Alfred 
Wallace, care studia flora și fauna din 
arhipelagul Malaez, i-a trimis un articol 
intitulat: Despre tendinţa vieţuitoarelor 
de a se îndepărta indefinit de tipul iniţi-
al, cu rugămintea ca Darwin să-l reco-
mande spre publicare. În acest articol 
erau formulate, pe scurt, principiile 
luptei pentru existenţă și ale selecţi-
ei, la care Darwin ajunsese, dar nu le 
publicase. După lecturare, Darwin i-a 
scrie lui Lyell: „Nu am văzut o coinci-
denţă mai izbitoare. Dacă Wallace ar 
fi avut manuscrisul schiţei mele din 
1842, el nu ar fi putut face un rezumat 
mai bun. Mă voi oferi să îl trimit spre 
publicare, astfel originalitatea mea va 
fi nimicită”.

Datorită tactului prietenilor Lyell și 
Hooker și înţelegerii de care a dat do-
vadă Wallace, s-a hotărât publicarea 
simultană a articolului lui Wallace și a 
rezumatului teoriei lui Darwin.

Opera completă Originea speciilor a 

apărut la 24 noiembrie 1859, fiind epu-
izată într-o singură zi. Au urmat încă 
cinci ediţii și traducerea în numeroase 
ţări.

Darwinismul a fost susţinut și chiar 
completat în Anglia de către Thomas 
Henry Huxley, în America de Asa Gray, 
în Rusia de Timiriazev, iar în Germania 
de Ernst Haeckel care a reușit chiar să-l 
imbogăţească prin formularea legii bi-
ogenetice Muller-Haeckel.

Însă teoria evoluţiei a fost criticată 
sau a fost primită cu multă răceală de 
Asociaţia britanică din Oxford și de 
adepţii lui Cuvier în Franţa. În SUA, în 
unele state, opera lui Darwin a fost 
interzisă prin lege până în anul 1968, 
când Curtea Supremă a declarat ne-
constituţionale legile antievoluţio-
niste existente. Împotriva evoluţiei, a 
apărut în 1870, o caricatură cu capul 
lui Charles Darwin atașat pe trupul 
unei maimuţe.

În România, Originea speciilor a fost 
tradusă abia în anul 1957, ideile evo-
luţioniste pătrunzând prin traducerile 
din limba engleză și germană, prin arti-
cole apărute în revista Contemporanul, 
precum și prin conferinţe.

Septembrie 2014

Charles Darwin in 1878
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Dr. Virgil Grecu

Soiurile apirene sunt cunoscute încă 
din antichitate, fiind menţionate în scri-
erile lui Aristotel, Columella ș.a., precm și 
ale unor autori străvechi chinezi.

Soiurile apirene pot fi de două catego-
rii. Sortogrupul Sultanină, care face parte 
din Proles orientalis, cuprinde soiuri de 
struguri cu boabe relativ mari, folosite 
prioritar pentru consumul în stare proas-
pătă. Sortogrupul Corinth, care face 
parte din Proles Pontica, are soiuri de 
struguri cu boabe mici și dulci, folosite 
adesea pentru producerea de stafide.

Soiurile pentru stafide trebuie să fie 
cu boabe mici, cărnoase, foarte dulci, 
să se desprindă ușor de pe rahis și să fie 
de culori deschise. În cazul celor pentru 
struguri de masă, este indicat să aibă 
boabe cât mai mari, cu suculenţă mijlo-
cie, dulceaţă moderată și să fie colorate 
plăcut (pentru a fi atractive).

În general, soiurile apirene prezintă o 
buna rezistenţa la secetă, dar adesea au 
o sensibilitate accentuată la gerurile ier-
nii, având punctul ce îngheţ, în cele mai 
multe cazuri, la minus 14-16°C.

La începutul anilor '80 ai secolului 
trecut, autorităţile statale de la noi au 
trasat ca sarcină înfiinţarea a 1000 ha cu 
viţe din soiuri apirene, în scopul renun-
ţării la importul de stafide, care era de 
aproximativ 1000 t/an. Acestea urmau 
să fie cultivate în marile IAS cu caracter 
viticol din Dobrogea. Măsura respectivă 
nu a fost însă finalizată, iar plantaţiile 
înfiinţate au fost defrișate în câţiva ani, 
începând din 1990.

Țări mari producătoare de struguri api-
reni (inclusiv de stafide) sunt Turcia, Iran, 
SUA, Australia, Africa de Sud, Grecia și 
Chile. În multe state (SUA, Bulgaria etc.), 
au fost create soiuri de struguri apireni cu 
boabe mari și gustul dulce-acrișor, des-
tinate consulului în stare proaspătă, în 
special de către copii și oameni în vârstă.

Este cunoscut faptul că viitorul soiu-
rilor pentru struguri de masă aparţine 
celor apirene. Normal ar fi ca pieţele din 

ţara noastră să asigure cea mai mare 
parte din struguri cu soiuri apirene, pro-
duse autonton. Pentru realizarea acestei 
măsuri, pe de o parte ar trebui să fie 
înfiinţate plantaţii cu viţe din această 
categorie aduse din străinătate, iar pe de 
altă parte să fie asigurate toate condiţiile 
pentru ca activitatea de ameliorare din 
domeniu să poată crea asemenea soiuri 
care, deocamdată, sunt într-un număr 
total insuficient.

Centenar Pietroasa

Soiul a fost obţinut la SCDVV Pietroasa, 
de către Otilia Toma și Sofia Ispas, din 
genitorii  Tămâioasă românească x 
Perlette și a fost omologat în anul 1991.

Strugurii sunt uni sau biaxiali, au formă 
cilindro-conică, cu mărime mijlocie (160 
g). Boabele sunt mijlociu de des inserate 
pe ciorchini, mici, sferice sau ușor ovoi-
dale, cu punctul pistilar evident. Pieliţa 
are culoarea galbenă-aurie, rumenă pe 
partea însorită, este subțire, aderentă de 

pulpă și acoperită cu pruină. Miezul este 
incolor, crocant cu gust plăcut, semia-
romat. Seminţele lipsesc ori sunt doar 
rudimente.

Producţiile sunt mijlocii. Strugurii se 
pretează la supramaturare pe butuci, 
când pot ajunge până la 240 g/l de zaha-
ruri. Sunt destinați producerii de stafide 
și industrializare (compot, dulceață ș.a.).

Vigoarea butucilor este mijlocie, iar fer-
tilitatea lăstarilor este mijlocie spre mare.

Prezintă o bună rezistenţa la făinare, 
putregai cenușiu și chiar la gerurile din 
timpul iernii.

Principalele calităţi: acumulare ridicată 
de zaharuri, timpurietate a matură-
rii, gust plăcut și destinaţie multiplă a 
strugurilor.

Soiul este admis la înmulţire în 
Catalogul Oficial ISTIS 20l3.

Otilia

Soiul a fost realizat la SCDVV Pietroasa, 
de către Otilia Toma, din genitorii 

Panoramic
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Soiuri de viță de vie pentru  
struguri apireni
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Panoramic

Alphonse Lavallée x Perlette, fiind omo-
logat în anul 1987.

Strugurii sunt uni sau biaripaţi, cu 
formă conică, mărime mijlocie spre mare 
(300 g). Boabele sunt mijlociu de des 
inserate pe ciorchini, de mărime mijlocie 
(2,6 g), sferice sau ușor ovoidale. Pieliţa 
este neagră-violacee, de grosime mijlo-
cie, elastică, aderentă de pulpă, acoperită 
cu pruină densă. Pulpa este incoloră, cu 
nuanţă de roz, crocantă și are suculență 
echilibrată, nearomată, cu gust plăcut, 
dulce-acrișor. Seminţele lipsesc sau pre-
zintă doar rudimente.

Producţiile de struguri sunt mari, dar 
acumulările de zaharuri sunt reduse 
(130-158 g/l).

Vigoarea butucilor este mijlocie spre 
mare.

Rezistenţa la principalele boli (mană, 
făinare, putregai cenușiu) este bună.

Otilia este unicul soi de provenienţă 
autohtonă, care se pretează prioritar 
pentru consumul în stare proaspătă.

Principalele calităţi: maturare timpurie, 
producţii ridicate de struguri, bună rezis-
tenţă la principalele boli.

Soiul este admis la înmulţire în 
Catalogul Oficial ISTIS 20l3.

Perlette
Sinonime: Perleta și Perletta. A fot 

creat de către prof. H. P. Olmo de la 
Universitatea din California (SUA), în anul 
1936, din Regina viilor x Sultanină.

Strugurii sunt uniaxiali, tronconici, 
ramificaţi, de mărime mijlocie (500 g). 
Boabele sunt des inserate pe ciorchini, 
sferice, mici spre mijlocii și se desprind 
greu de pe ciorchini. Soiul mărgeluișete 
puternic, încât în unii ani poate ajunge la 
50% din boabe subdimensionate. Pieliţa 
este subţire și colorată în verde-gălbui. 
Pulpa are suculență echilibrată. Gustul 
este plăcut, dulce-acrișor.

Boabele se fisurează ușor, chiar și în 
cazul unor precipitaţii puţine căzute în 
perioada de maturare. Acumulează can-
tităţi modeste de zaharuri, motiv pentru 
care nu se pretează la producerea de 
stafide, ci doar la consumul în stare 
proaspătă.

Producţiile de struguri sunt mijlocii.
Soiul are vigoare mare, fertilitate mij-

locie a lăstarilor și o scurtă perioada de 
vegetaţie (circa 162 de zile).

Soiul este sensibil la mană, la gerurile 
din timpul iernii și este adesea atacat de 
viespi. Necesită aplicarea unor lucrări 
deosebite în perioada de vegetaţie, pre-
cum lăsarea doar a unei inflorescenţe 
pe un lăstar fertil, scurtarea vârfurilor cu 
aproximativ un sfert din lungimea totală 
a ciorchinilor și desfrunzitul parţial în 
dreptul strugurilor.

Principalele calităţi: vigoare ridicată a 
butucilor, maturare timpurie a struguri-
lor, gust plăcut al boabelor.

Soiul este admis la înmulţire în 
Catalogul Oficial ISTIS 20l3.

Călina
Soiul a fost obţinut la SCDVV Brăgășani, 

de către M. Mărculescu, prin hibrida-
rea dintre Braghină și Sultanină și a fost 
omologat în anul 1935.

Strugurii sunt mari, conici, biaripaţi și 

lacși. Boabele sunt mici (1,6 g), sferice 
sau ușor ovale, cu pieliţa elastică, subţire, 
de culoare roz, aderentă de pulpă, aco-
perite cu pruină. Pulpa este incoloră, cu 
nuanţă roz, semicrocantă ori zemoasă, cu 
gust plăcut dulce-acrișor, nearomat, iar 
seminţele adesea lipsesc sau sunt șiștave.

Producţiile de struguri sunt mijlocii spre 
mari.

Vigoarea butucilor și fertilitatea lăstari-
lor sunt mijlocii.

Rezistența la gerurile iernii și la prin-
cipalele boli (mană, făinare, putregai 
cenușiu) sunt mijlocii.

Principalele calităţi: potenţial ridicat de 
acumulare a zaharurilor, producții mari și 
constante de la an la an.

Utilizare multiplă: stafide, consum în 
stare proaspătă, industrializare , compo-
turi, dulceţuri.

Soiul este admis la înmulţire în 
Catalogul Oficial ISTIS 20l3.

Soiul Centenar Pietroasa

Soiul Otilia

Soiul Perlette

Soiul Călina
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Producții, conținut în zaharuri și aciditate

Denumirea 
soiului

Epocă  
maturare

Producție Conținut – g/l

kg/but t/ha Zaharuri
g/l

Aciditate
g/l

Centenar 
Pietroasa I-II 3,4 11,8 209 3,7

Otilia II 5,6 20,4 139 5,4

Perlette II-III 4,0 13,8 155 4,6

Călina IV 4,3 17,5 222 3,7
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Virgil Grecu

David Davidescu a fost inginer agro-
nom, membru titular al Academiei 
Române. S-a născut în comuna Sudiţi 
(Ialomiţa), în data de 16 septembrie 
1916, din părinţi învăţători de ţară și 
nepot al preotului David Davidescu, 
pe care i-a venerat întreaga sa viață. 
Sentimentele de respect și stimă au fost 
amplificate și de faptul că a rămas orfan 
de tată, încă de la vârsta de 4 ani.

A  urmat  cursur i le  Facultăț i i  de 
Agronomie a Școlii Politehnice din 
București, pe care a absolvit-o „cu 
distincție“ în anul 1940. Și-a continuat 
studiile și s-a specializat în studiul solu-
rilor cu izotopi radioactivi, la Moscova. 
În 1966, și-a luat doctoratul cu teza 
„Producerea, pregătirea și folosirea 
îngrășămintelor și amendamentelor”, 
iar în 1968 a obținut titlul de doctor 
docent.

Profesor și cercetător cu rezultate 
remarcabile, acad. David Davidescu a 
deținut, de-a lungul anilor, funcții în 
învățământul superior agronomic în 
calitate de șef de catedră, decan, pro-
rector și rector al Institutului Agronomic 
din București, conducător de doctorate, 
șef de laborator, în administrația publică 
de stat și în cercetare. Este autor a peste 
400 de articole de cercetare științifică, 
23 de tratate, monografii și studii, apă-
rute în țară și peste hotare, însumând 
aproape 20.000 de pagini.

În primii ani de profesie, a activat în 
cercetare, la ICAR București (1942-1966). 
Apoi, în paralel, și-a desfășurat acti-
vitatea și la fostul Institut Agronomic 
„Nicolae Bălcescu“ din București (1950-
1981), la catedra de Agrochimie, unde a 
devenit profesor în anul 1961.

A fost conducător de doctorat, îndru-
mând 59 de doctoranzi, și a ocupat 
importante funcţii aaministrativ-didac-
tice: decan al Facultăţii de Horticultură 
(1951-1954),  rector al  Institutului 
Agronomic (1959-1962).

Fiind cotat ca un foarte bun orga-
nizator, a fost promovat în funcţia 
de vicepreședinte al  Ministerului 
Agriculturii (1956-1969).

Revenit în învăţământ, a desfășurat o 
bogată activitate publicistică. Astfel, la 
vârsta de doar 40 de ani (1956), publi-
case deja „Tratatul de Agrochimie“ (396 
ae pagini), care a fost apoi reeditat de 
șase ori. Îndeosebi în urna acestei publi-
caţii, a fost recunoscut a fi Fondatorul 
Agrochimiei Moderne Românești.

Deși toate scrierile sale sunt deosebit 
de valoroase, menţionăm numai câteva: 
„Agrochimie” (Ediția I – 1956, Ediția II – 
1963, Ediția III, în colaborare – 1969); 
„Agricultura României” (în colaborare, 
1964); „Testarea stării de fertilitate prin 
plantă și sol” (în colaborare, 1972); 
„Chimizarea agriculturii” (în colaborare, 
1974); „Fosforul în agricultură” (în cola-
borare, 1974); „Azotul în agricultură” (în 
colaborare, 1974); „Agenda agrochimică” 
(în colaborare, 1978); „Potasiul în agricul-
tură” (în colaborare, 1979); „Agrochimia 
moder nă” ( în  co laborare,  1981) ; 
„Agrochimia” (curs interuniversitar, 

în colaborare, 1982); „Sulful, calciul și 
magneziul în agricultură” (în colaborare, 
1984); „Microelementele în agricul-
tură” (în colaborare, 1986); „Agrochimia 
în sprijinul producției” (în colaborare, 
1987); „Protecția chimică în agricul-
tură” (în colaborare, 1992); „Agrochimia 
horticolă” (în colaborare, 1992); „Istoria 
științelor în România. Științele agricole” 
(sub redacția, 1994); „Compendiu agro-
chimic” (în colaborare, 1999); „Secolul 
XX. Performanțe în agricultură” (sub 
redacția, 2001).

În semn de recunoaștere a valo-
rii  contribuțiilor sale, acad. David 
Davidescu a fost ales membru al mai 
multor societăți academice și prestigi-
oase instituții de specialitate din țară și 
străinătate și a fost distins cu mai multe 
titluri și medalii. A fost ales membru 
corespondent al Academiei Române 
în 1963 și titular în 1990. Între 1990 și 
1996, a fost președintele Secției de 
Științe Agricole și Silvice a Academiei 
Române, apoi președinte de onoare. În 
1990, și-a susținut discursul de recepție 
cu tema „Științele chimice și agricultura”.

A fost membru al Academiei de Știinţe 
din New York, al Academiei de Știinţe 
Agricole din Moscova. Apoi, la înfiin-
ţarea ASAS în 1969, a fost cooptat ca 
membru titular al acestui for.

L a  Co n fe r i nţ a  I nte r n aţ i o n a l ă  a 
Inginerilor și Tehnicienilor din Brazilia, a 
fost președinte de onoare.

A participat la conducerea unor confe-
deraţii profesionale agricole din Franţa, 
Italia, Elveţia, Grecia și Austria.

De-a lungul timpului, activitatea sa 
profesională a fost răsplătită cu nume-
roase premii, ordine și medalii românești 
și străine, dintre care cel mai important, 
Ordinul Național pentru Merit în grad de 
Mare Cruce, i-a fost conferit în anul 2000.

Acad. David Davidescu s-a stins din 
viaţă în data de 11 noiembrie 2004. A 
lăsat în urmă un gol imens în domeniul 
său de activitate, ducându-se într-o altă 
lume, poate mai bună și mai dreaptă!

Zece ani de la despărțirea 
de acad. David Davidescu

Septembrie 2014

Acad. David Davidescu






